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 До Дня Перемоги, Дня пам’яті і примирення

Щиро вітаємо вас зі світлим 
і величним святом — Днем Перемоги!

У травневі дні ми вшановуємо подвиг воїнів, які, 
не шкодуючи власного життя, захищали рідну зем-
лю від фашистських загарбників і виборювали для 
своїх нащадків мирне, щасливе життя. 

Дорогою ціною здобула Україна перемогу: у ІІ 
Світовій війні наша країна втратила мільйони сво-
їх синів та доньок. Ми схиляємо голови перед свя-
щенною пам’яттю загиблих. 

Чернігівські лісівники боронили Вітчизну в ла-
вах Червоної армії, у партизанських загонах і в під-
піллі. А придеснянські ліси теж воювали і стали для 
народних месників надійним прихистком в період 
гітлерівської окупації. 

Поранені й посивілі ліси Сіверського краю піс-
ля визволення були мобілізовані на мирний труд. І 
на скрижалях історії зелених масивів повоєнного 
часу — славні сторінки з іменами відданих відро-
дженню галузі колишніх фронтовиків, які працюва-
ли за себе і своїх товаришів, що не повернулися з 
фронту. 

Сімдесят років минуло з того далекого трав-
ня 1945-го. І пам’ять про ІІ Світову війну, її суво-
ру правду залишиться в наших серцях як найви-

щий за силою духу приклад мужності, патріотизму 
і ратної величі. 

Низький уклін ветеранам за Велику Перемогу і 
трудові звершення в мирні роки! Наша Батьківщи-
на ніколи не забуде подвиг солдата-визволителя. 

Нехай нас усіх єднає любов до України і турбота 
про її майбутнє!

Андрій ПиВОВАР, 
начальник Чернігівського ОУЛМГ

Йосип РАЙЧиНЕЦЬ, 
голова Чернігівського обкому 

профспілки працівників лісового 
та мисливського господарства

ДОРОГІ ВЕТЕРАНИ! ШАНОВНІ КОЛЕГИ!

Відлітають у вирій мирні 
роки. І зовсім небагато зали-
шилося серед нас ветеранів-
фронтовиків, які врятували 
планету у полум’ї ІІ Світової 
війни. 

7-9 Травня у Сіверському краї, 
як і повсюдно на Україні, прово-
дилася меморіальна акція «Зі 
святом Перемоги!». 

Головна увага на заходах була 
присвячена ролі українців і, зо-
крема, чернігівців у наближенні 
перемоги 1945-го року. Земляки 
уславлювали подвиг визволите-
лів, своїх дідів та прадідів, які во-
ювали за Батьківщину. 

Керівники органів виконав-
чої влади та місцевого само-
врядування, структурних під-
розділів обласної державної 
адміністрації, обласних уста-
нов та організацій, закріпле-
них за районами і містами, від-
відали інвалідів минулої війни, 
учасників бойових дій та парти-
занського руху вдома і привіта-
ли їх з Днем Перемоги. 

Працівники державних лі-
согосподарських підприємств 
Чернігівщини у ці весняні дні 

вшановували своїх лісівників-
ветеранів: вручали квіти і гро-
шові винагороди, зичили міцно-
го здоров’я, довгих років життя 
і мирного неба для дітей, онуків 
та правнуків. 

Начальник облуправління Ан-
дрій Пивовар побував у селі На-
умівка Корюківського (парти-
занського) району у колишнього 

солдата Миколи Петровича Су-
хого, інваліда війни ІІ групи. Це 
була зворушлива подія для вете-
рана. 

Андрій Пивовар також зу-
стрівся з рідними Миколи Лущи-
ка та Миколи Пономаренка, бій-
ців-лісівників, які загинули в АТО 
на сході країни. 

Депутат Чернігівської облас-
ної ради, директор Добрянсько-
го держлісгоспу Іван Горохів-
ський по-синівськи поздоровив 
своїх колег, воїнів-ветеранів — 
Степана Панасовича Шумигая, 
що багато років трудився ліс-
ником Чудівського лісництва, та 
Панаса Івановича Ткача, котрий 
немало літ віддав Ново-Ярило-
вицькому лісництву. 

Молоді ліси, висаджені лісів-
никами, що повернулися з фрон-
ту, нині перетворилися у красиві 
й величні зелені масиви. Людям 
на добро, на радість…

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Низький уклін героям-визволителям!
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Офіційно Ліси

Лісівники роблять все 
можливе для зміцнення 
оборонних рубежів на Сході 
України. 

19 травня міністр аграр-
ної політики та продоволь-
ства України Олексій Павлен-
ко представив начальникам 
структурних підрозділів цен-
трального апарату Держліса-

гентства та територіальних 
органів нового Голову Олексан-
дра Ковальчука. Представлен-
ня відбулося на базі ДП «Тете-
рівське лісове господарство». 

«Знаю цю людину як ефек-
тивного кризис-менеджера, 
який має великий досвід ро-
боти в аграрних проектах», 
— наголосив Олексій Павлен-
ко. Міністр зауважив, що пе-
ред Головою Агентства стоїть 
завдання розробити страте-
гію реформування та розви-
тку лісового та мисливського 
господарства. А як першочер-
гове завдання — визначено 
участь лісівників у зміцненні 
обороноздатності країни. Для 
цього вкрай важливо в строк 
виконати поставки деревини 
в зону АТО. 

У свою чергу, Олександр 
Ковальчук, звертаючись до 
учасників наради, зазначив: «Я 
маю надію на нашу з вами плід-
ну співпрацю, тільки завдяки 
командній роботі ми зможемо 
виконати важливі завдання, що 
передбачені в Коаліційній угоді 
та Програмі Уряду». 

Нагадаємо, що до призна-
чення на посаду Олександр 
Ковальчук працював гене-
ральним директором НАК 
«Украгролізинг». 

У свій перший робочий день 
Олександр Ковальчук провів 
нараду з керівниками облас-
них управлінь лісового госпо-
дарства, щоб дізнатися про 
хід виконання плану поставок 

деревини для спору-
дження фортифіка-
ційних споруд на Схо-
ді України. 

До речі, від учас-
ників бойових дій 
подякував лісівни-
кам за допомогу де-
ревиною, технікою 
та іншими ресурса-
ми народний депу-
тат Семен Семенчен-
ко. Як представник 
депутатської гру-
пи «Самопомочі», він 

пообіцяв всебічну підтрим-
ку новопризначеному Голові 
Держлісагентства. Особливо 
в подоланні корупції. 

Іван КУГНО,
газета 

«Природа і суспільство»

Перша нарада новопризначеного 
Голови Держлісагентства

РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 14 травня 2015 р. 
№472-р., Київ 
Про призначення 
Ковальчука О. П. 
Головою Державного 
агентства лісових 
ресурсів України
Призначити Ковальчука 
Олександра Петровича
Головою Державного 
агентства лісових 
ресурсів України

Прем’єр-міністр 
України 
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Лісові проекти

У першій декаді березня пройшли кущові за-
сідання лісокультурної ради у Н.-Сіверському, 
Козелецькому та Ріпкинському районах: розгля-
далися лісові проекти державних лісогосподар-
ських підприємств. 

Проекти представляли головні лісничі, лісничі та 
інженери з лісових культур. 

Слід відмітити, що обласну лісокультурну раду 
було сформовано у 2011 році — для забезпечення 
високої якості робіт з лісовідновлення, лісорозве-
дення, забезпечення вирощування продуктивних, 
біологічно-стійких цінних деревостанів та оформ-
лення необхідної технічної документації, підвищен-
ня відповідальності керівників і спеціалістів держ-
лісгоспів при виконанні проектних робіт. 

До її складу входять: 
перший заступник началь-
ника Чернігівського ОУЛМГ, 
головний лісничий Юрій 
Пономаренко (голова); на-
чальник відділу лісового 
господарства управління 
Анатолій Курганов (заступ-
ник); директор ДП «Новго-
род-Сіверська науково-до-
слідна станція», кандидат 
сільськогоспод арських 
наук Анатолій Жежкун; го-
ловний спеціаліст відді-
лу лісового господарства 
управління Володимир Перев’язко; головний лісни-
чий ДП «Городнянське лісове господарство» Сер-
гій Заяць; старший науковий співробітник ДП «Нов-
город-Сіверська науково-дослідна станція» Лідія 
Дем’яненко; головний лісничий ДП «Ніжинське лі-
сове господарство» Володимир Костирко; голо-
вний лісничий ДП «Остерське лісове господарство» 
Юрій Бійчук; головний лісничий ДП «Холминське лі-
сове господарство» Олександр Жук. 

У залі засідань Кіровського лісництва Н. -Сі-
верського держлісгоспу аналізувалися лісокуль-
турні проекти Семенівського, Корюківського, Хол-
минського та Н. -Сіверського лісогосподарських 
підприємств. 

До Горбачівського лісництва ДП «Остерське 
лісове господарство» приїздили зі своїми нау-
ково обґрунтованими розробками представники 
Прилуцького, Остерського, Борзнянського, Ні-
жинського та Остерського військового держліс-
госпів. 

У Ново-Яриловицькому лісництві Добрянського 
лісогосподарського підприємства затверджували-
ся проекти Городнянського, Чернігівського та До-
брянського держлісгоспів. 

Варто зазначити, що найкращі (з наукової точки 
зору) лісові проекти підготували у ДП «Н. -Сіверське 
ЛГ» (головний лісничий Віталій Сідько), ДП «Семе-
нівське ЛГ» (Ігор Шпак), ДП «Остерський військо-
вий лісгосп» (Олександр Ткач). Між іншим, головний 

лісничий та майстри лісу Остерсько-
го військового державного лісогоспо-
дарського підприємства вперше брали 
участь у такому заході і підготувалися 
дуже серйозно й відповідально до за-
хисту проектів. 

На лісокультурних нарадах ішлося 
про створення змішаних лісових куль-
тур і дубових лісових культур, а також 
лісових культур на ялинових зрубах 
і створення горіхоплідних, плодово-
ягідних, новорічних плантацій. 

Особлива увага зверталася на по-
траву лісових насаджень дикими тва-

ринами. Адже чисельність тваринного світу на 
Чернігівщині збільшується, і від цього страждають 
молоді ліси. Бажано, щоб кожна ділянка, навколо 
якої спостерігається значна кількість тварин, була 
огороджена. 

Галузева програма розвитку насінневої справи 
на 2010-2015 роки у нашому краї в нинішньому році 
вимагає виконання низки заходів, а саме: створен-
ня клонових, родинних плантацій, постійних лісона-
сінневих плантацій і забезпечення сталого розви-
тку лісонасінництва на науковій основі. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Відповідально, з науково обґрунтованим підходом
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Акція «Майбутнє лісу у твоїх руках!»

Лютий видався те-
плим, тому вже напри-
кінці місяця добрянські 
лісівники розпочали 
посадку лісових куль-
тур. У всіх лісництвах 
ця робота проходила 
організовано й досить 
активно. Намагалися 
впоратися, поки земля 
зберігає вологу. І вже у 
другій декаді березня 
держлісгосп завершив 
весняну кампанію. За 
планом — це 240 гек-
тарів молодих наса-
джень. 

Як і годиться справ-
жнім господарям зеле-
них масивів, працівники 
Олешнянського лісни-
цтва на чолі з лісничим, 
заслуженим лісівником 
України Миколою Соро-
кою подбали, щоб було 
вдосталь садивного ма-
теріалу. І вирощували 
його у 4 розсадниках (ко-
жен по 0,25 га) та 3 те-
плицях. 

Олешнянці створили 
молоді ліси на 36,9 га та 
20 га — доповнення. Що-
дня 12 працівників лісо-
вої охорони виходили на 
відведені площі. Тради-
ційно лісівникам допо-
магали місцеві жителі, 
добре обізнані з проце-
сом посадки саджанців. 
Люди охоче йшли в по-
мічники, бо це й підробі-
ток, і знайома справа. 

Помічник лісничого 
Євген Ходаш слідкував 
за якістю виконуваної 
роботи. У цю напруже-
ну пору професійно й 
старанно попрацювали 
майстри лісу Олександр 
Шевцов, Володимир 
Примаченко, Андрій 
Мойсієнко, Віктор Шта-
ненко, Микола Конон та 
Михайло Коршак. 

Зі своїм завданням — 
15 га молодого лісу — за 
тиждень справилося Ріпкинське 
лісництво. 

У Олександрівському лісни-
цтві під керівництвом лісничого 
Віктора Щербакова висаджува-
ли деревця під мотобур. З цим 

завданням сумлінно справля-
лися вальники лісу Артем Не-
вмержицький і Андрій Шевцов 
та тракторист Сергій Петричен-
ко. Як завжди, вміло потрудилася 
лісова охорона (Василь Шевцов 
та Ігор Рекун) на чолі з помічни-

ком лісничого Наталі-
єю Ярмак. До речі, з 
площі 14, 4 га для мо-
лодих лісів саджанці 
дуба звичайного од-
норічного у закритому 
ґрунті зайняли 3-гек-
тарну ділянку. Посад-
ку у лісництві виконали 
за 6 днів. Олександрів-
ські лісівники вирощу-
вали свій садивний 
матеріал у теплицях 
та розсадниках. Самі 
себе забезпечили ще 
й продали 50 тисяч сі-
янців сосни звичайної 
Борзнянському держ-
лісгоспу. 

Між іншим, у пер-
шій декаді березня 
всі лісництва ДП «До-
брянське лісове гос-
подарство» заклали 
розсадники та теплиці 
для вирощення сіянців 
сосни звичайної, готу-
ючись до осінньої по-
садки. 

Протягом трьох 
днів — з 10 до 13 берез-
ня — у Чернігівському 
ОУЛМГ працювала ко-
місія зі Львівського на-
ціонального лісотех-
нічного університету, 
проводячи сертифіка-
ційний аудит лісогос-
подарських підпри-
ємств. До її складу 
входили: кандидат 
с і л ь с ь ко г о с п о д а р -
ських наук Олеся Ка-
спрук, кандидат біо-
логічних наук Георгій 
Бондарук і доктор біо-
логічних наук Ярослав 
Геник. 

Першим аудитори 
відвідали Добрянський 
держлісгосп, в якому 
оглянули документа-

цію, опитали персонал, здійснили 
польові візити і зустрілися з керів-
ництвом підприємства. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

і лісівники постарались, 
і місцеві жителі відгукнулись
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Моє лісництво

Лісовий фонд Березнян-
ського лісництва Чернігівсько-
го держлісгоспу — 6 тис.400 
га. Вже 5 років очолює госпо-
дарство лісничий Олександр 
Приходько. 

Рубки головного користуван-
ня у лісництві не ведуться, адже 
63% його території займає при-
родно-заповідний фонд. Тут у 
розсаднику вирощують сосну 
звичайну, березу та дуб. І для 
себе, і забезпечують цим садив-
ним матеріалом інші лісництва 
підприємства. 

Березинці також займаються 
вирощуванням новорічних яли-
нок та реалізацією березового 
соку для населення. 

Але найцінніше у Березнян-
ському лісництві — клонова лі-

сонасіннева плантація сосни 
звичайної, яка створювалася 
протягом 1979-1988 р. р. в уро-
чищі Малієве. Минав час — і уро-
жайність на ділянці знижувалася. 

Тепер настала пора оновлен-
ня плантації, якою опікується го-
ловний лісничий держлісгоспу 
Вадим Фесюн. Починаючи з 2013 
року, за допомогою Київської 
ЛНДС, вже створено 9-гектарну 
ділянку клонової сосни звичай-
ної. Доглядає за лісокультурами 
майстер лісу (ветеран галузі) Пе-
тро Бугай. 

«Ми плануємо в найближчі 
роки довести нашу плантацію до 
30 гектарів», — стверджує Вадим 
Фесюн. Це — його дітище. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Це — наше дітище

    Тривожний сигнал

Після створення мисливських господарств на 
їх територіях почастішали пошкодження лісових 
культур дикими тваринами. Ідеться про «набіги» 
лосів, оленів та кіз. 

Особливо постраждали молоді ліси у мислив-
ському господарстві ТОВ «Великий бір» (частина 
його розташована на території Берестовецького та 
Борзнянського лісництв ДП «Борзнянське лісове гос-
подарство»). 

На початку квітня голо-
вний спеціаліст відділу лісо-
вого господарства Володи-
мир Перев’язко та головний 
спеціаліст відділу мислив-
ського господарства Воло-
димир Бабич Чернігівського 
ОУЛМГ побували в урочи-
щі Галайбино Борзнянського 
лісництва. 

Разом з головним лісни-
чим Борзнянського держліс-
госпу Володимиром Рибал-
ком, лісничим Борзнянського 
лісництва Петром Івахном, майстрами лісу Федором 
Сагайдаком та Миколою Бочком вони обстежили 5 ді-
лянок площею 13 гектарів. Комісія зробила висновок, 
що 75% трирічних культур дуба звичайного серйозно 
пошкоджені козами. А мисливствознавець Віталій Ку-
ліш зауважив, що Галайбино якраз і є відтворюваль-
ною ділянкою цих диких тварин. Тут ще водяться лосі 
й олені. До речі, в урочищі «Великий бір» перенаселен-
ня звірини. Коли ми їхали лісовою дорогою, то кози, не 
боячись, бігли неподалік. 

Члени комісії відвідали й іншу ділянку (її площа 46,2 
га), де ростуть сосна звичайна, береза та дуб. Лосі по-

гризли кору соснових деревець. Відчувалося, що тва-
рини шукали кормів, хоча збитків завдали незначних. 

У Берестовецькому лісництві в. о. лісничого Ро-
ман Головань і Володимир Рибалко показали ділян-
ку сосни звичайної, яка була огородженою. Та коли 
представники комісії зайшли за огорожу (її висота — 
1,8 м), вони були вражені побаченим. Знову — потра-
ва лісових культур. На цей раз оленями, які легко по-
долали майже 2-метровий бар’єр. 

Всі зійшлися на думці, що 
треба зводити 3-4 метрові ого-
рожі навколо молодняків, аби 
захиститися від диких тварин. 

У остерських лісівни-
ків теж проблеми з дикими 
тваринами. Переконалися в 
цьому, коли обстежили лісо-
ві культури на 72-гектарній 
площі. Зустрічаються такі ді-
лянки, де рівень пошкоджень 
— 20-75%. Найбільше — у Со-
рокошицькому лісництві. 

Така ж біда і у лісівників Ні-
жинського держлісгоспу. У Коляжинському та Іржавець-
кому лісництвах спеціалісти облуправління, об’їхавши 
лісові ділянки (90 га), констатували, що лісові культури 
пошкоджені дикими тваринам у межах 20-75%. 

Щороку звірина завдає збитків лісовому господар-
ству через потраву лісових культур. З цим стихійним 
лихом треба боротися всіма наявними засобами. По-
трібно й мисливцям допомагати лісівникам, вкладаючи 
також і свої кошти у збереження нових лісів. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Кози не винні?
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Лісокультурне 
виробництво

Нарада і торги

12 березня в актовій залі 
Чернігівського ОУЛМГ від-
булася виробнича нарада. У 
вступному слові начальник 
облуправління Андрій Пи-
вовар зазначив, що головне 
завданням лісівників — сво-
єчасне і якісне відновлення 
лісів. А весна для працівників 
держлісгоспів — завжди «га-
ряча» й відповідальна пора. 
Осінь на дощі поскупилася 
та й зима була малосніжною, 
тож вологи у ґрунті бракує. 
Така погода, неначе осінь в 
літо перейшла, тому не мож-
на згаяти жодну хвилину, 
мобілізувавши всі сили на 
посадку саджанців, на ство-
рення нових лісів. 

Інша проблема у лісівників 
на часі. Зростає у весняну пору 
й рівень пожежної небезпеки. 
Непокоять і сільськогосподар-
ські підприємства, і сільські жи-
телі, які випалюють суху траву. 
У сусідів-білорусів горять ліси, 
виникають пожежі і в чернігів-
ських агролісгоспах. Трапилася 
біда у Ріпкинському агролісгос-
пі: під час гасіння пожежі заги-
нув лісник. 

Отож у державних лісогос-
подарських підприємствах у 
цей напружений час повинно 
бути налагоджене цілодобове 
чергування. Потрібно навесні 
і ліси садити, і оберігати їх від 
вогню. 

Про цьогорічну Акцію «Май-
бутнє лісу у твоїх руках!» (з 21 
березня до 18 квітня) розпо-
вів присутнім перший заступ-
ник начальника облуправління, 
головний лісничий Юрій Поно-
маренко. Він наголошував, що 
кожен держлісгосп має прово-
дити еколого — лісівничу про-
світницьку роботу з місцевим 
населенням. І завдяки актив-
ній підтримці лісівників участь 
у цьому заході візьмуть шко-
лярі та студентська молодь, 
представники органів влади та 
громадських організацій, жур-
налісти та ветерани війни і пра-
ці. Головний інженер облуправ-
ління Олександр Кириченко у 
своєму виступі акцентував ува-
гу учасників наради на торгах ІІ 

кварталу 2015 року. Він, зокре-
ма, зауважив, що на Житомир-
щині, Рівненщині і Київському 
ОУЛМГ не знайшли порозумін-
ня лісгоспи з деревообробни-
ками. І торги були зірвані. 

Олександр Кириченко за-
пропонував порадитися і про-
вести аукціон з продажу нео-
бробленої деревини так, щоб 
обидві сторони були задоволе-
ні. Він підкреслив: якщо ціни на 
пальне та енергоресурси зрос-
тають, варто й ціну на деревину 
підвищувати. 

Про стан відтворення лісів за 
2014 рік та завдання на ниніш-
ній доповів головний спеціа-
ліст відділу лісового господар-
ства облуправління Володимир 
Перев’язко. 

Після завершення наради її 
учасники перейшли до актової 
зали управління АПК, де на них 
уже чекало 160 учасників аук-
ціону з продажу необробленої 
деревини. Чернігівські держ-
лісгоспи виставили понад 1000 
лотів. Лісівники та підприємці 
домовилися продавати дере-
вину за встановленою нормою 
— не менше 25 м3 сировини. 

Після дискусій і суперечок в 
першу чергу продавалася дере-
вина шпилькових порід — вона 
розійшлася блискавично. А от 
сировина дуба, ясеня та фан-
сировина — дещо гірше. Звісно, 
учасники аукціону торгувалися: 
іноді піднімали ціни, а в деяких 
випадках і знижували їх. 

В цілому ж вся деревина, яку 
виставляли державні лісогос-
подарські підприємства, була 
розпродана на 83%. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

і радилися, і торгували

Для вирощування садивно-
го матеріалу в контрольованому 
середовищі на підприємствах 
Чернігівського ОУЛМГ нарахову-
ється 59 теплиць площею 1, 125 
га та 118 коробів і парників пло-
щею 0,28 га. 

Піврічний план посіву розсад-
ників виконано на 109% (13,3 га), 
в т. ч. хвойних порід — 10, 21 га, 
листяних — 3, 68 га, чагарнико-
вих — 0,14 га. 

Нинішньої весни створено лі-
сових плантацій площею 93, 2 га 
(120% до завдання весняних ро-
біт та 119% до річного завдан-
ня). Стан плантацій по технічному 
прийманню оцінений: «дуже до-
брий» — 34, 6 га (37%), «добрий» 
— 58,6 га (63%). З них створено 
плантацій новорічних ялинок — 
74,2 га, клонових плантацій сосни 
звичайної — 11,0 га, плантацію 
модрини — 2,9 га і родинну план-
тацію дуба звичайного — 5,1 га. 

Закладено лісові плантації: 
у Ніжинському держлісгоспі — 
модрини, у Н. -Сіверському та 
Чернігівському — клонові сосни 
звичайної, у Прилуцькому — ро-
динна дуба звичайного. 

Також на площі 4,3 га закла-
дено шкілок, маточних та інших 
плантацій. 

Слід додати, що інші плантації 
закладено в лісогосподарських 
підприємствах: Ніжинському 
— модрини, Городнянському — 
плодово-ягідна, Корюківському 
та Ніжинському — ліщини (фун-
дук). 

Володимир ПЕРЕВ’ЯЗКО, 
головний спеціаліст 

відділу лісового 
господарства 

Чернігівського ОУЛМГ

Дбаючи 
про майбутні ліси
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Прес-тур сіверськими лісами

Напередодні Міжнародно-
го дня лісу група чернігівських 
журналістів, представників 
обласних газет, радіо та теле-
бачення, «десантувала» у Хол-
минському та Н. -Сіверському 
держлісгоспах. 

ДУПЛЯНКи 
ДЛЯ ПЕРНАТиХ ДРУЗІВ

Весняне сонце заглядало у ві-
кна старої майстерні (цьому при-
міщенню вже більше ста років) 
Холминської середньої школи 
і зупиняло свій «погляд» на но-
веньких шпаківнях. Які красиві і 
зручні будиночки для птахів ви-
готовили вихованці учнівського 
лісництва! Звісно, за допомогою 
своїх керівників — учителя фізи-
ки Віктора Дорошка та учителя 
географії Сергія Оліфіренка. 

Наставники на деревооброб-
ному верстаті робили з дошок заготовки, які у ста-
ранних дитячих руках (в учнівському лісництві 20 
підлітків) перетворювалися на хатинки для лісо-
вих мешканців. Навідувався до природолюбів і го-
ловний лісничий Холминського держлісгоспу Олек-
сандр Проява, який свого часу теж пройшов хорошу 
школу учнівського лісництва. 

Традиційно кожного року юні лісівники взим-
ку займаються шпаківнями. Ось і нинішньої вони 
охоче вистукували молотками і виготовили майже 
1500 пташиних осель. Найбільше — старшокласни-
ки Руслан Комач, Андрій Проява, Дмитро Терещен-
ко, Роман Оліфіренко та В’ячеслав Бондаренко. 

Будиночки для птаства роз’їхалися по всіх лісни-
цтвах лісгоспу. 

ПРОТиПОЖЕЖНА ТЕХНІКА — 
У БОЙОВІЙ ГОТОВНОСТІ

Цьогорічна весна — рання й суха — завдала нема-
ло тривожних клопотів працівникам лісової охорони. 

На підприємстві діють рейдові бригади для сво-
єчасного виявлення пожеж. 

Цілодобово у Холмах чергують 8 бійців пожежно-
хімічної станції. Адже випалювання стерні чи сухої 

трави сільськими жителями не-
рідко призводить до виникнення 
пожеж. (Майже кожного дня лісо-
ві охоронці виїздять на місця за-
горання). 

Слід відмітити, що наявна тех-
ніка, хоча й має «поважний вік», 
завжди у повній бойовій го-
товності. Це — два автомобілі 
марки ЗІЛ-131 та один — ЗІЛ-
130. (Одна з машин закріплена 
за Гутянським лісництвом, інші 
— в Холмах). Біля техніки бійці 
лісової охорони Геннадій Лось 
і Леонід М’ягкий (вже досвід-
чені, по двадцять років на цьо-
му відповідальному посту) та 
їх колеги Сергій Середа і Андрій 
Коробко. 

Пильнують за лісами чергові 
біля камер відеоспостереження 
(теж цілодобово). 

На «озброєнні» пожежно-хі-
мічної станції є 5 пожежних єм-

костей для запасу води і 3 мотопомпи. 
«У держлісгоспі майже 40 тисяч гектарів лісових 

насаджень,  — розповів журналістам наш гід, голо-
вний лісничий Олександр Проява. — І у пожежоне-
безпечний період всі лісові дороги перекривають-
ся, створюються сотні кілометрів мінералізованих 
смуг». 

Якраз того дня тракторист Володимир Карпіко і 
виконував цю важливу робот в обході № 10 майстра 
лісу Віктора Бондаренка. Лісівника з тридцятиліт-
нім стажем, десять з яких він трудиться майстром 
лісу. 

Так, весною багатьом хочеться відпочити на лоні 
природи. Та лісівники радять утримуватися в цей 
пожежонебезпечний час від походів до лісу. В при-
годі стануть ошатні рекреаційні пункти. 

ГАРНІ САДЖАНЦІ 
У ХОЛМиНСЬКиХ ТЕПЛиЦЯХ

Учасники прес-туру не обминули й теплиці Хол-
минського лісництва. Лісничий Юрій Шишкун пока-
зав 4 теплиці (кожна — по 0,03 га), в яких було ви-
рощено гарні саджанці дуба у закритій кореневій 
системі, сосни звичайної та новорічної ялини. 

садили ліси і гасили пожежі
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Холминські лісівники під час весняної лісокуль-
турної кампанії заліснили 212-гектарну площу і про-
вели доповнення на 40 га. 

ЗУСТРІЧ З ЛІСАМи КНЯЖОГО КРАЮ

 На кордоні Н. -Сіверського району чернігівських 
журналістів зустрічав головний лісничий місцевого 
лісогосподарського підприємства Віталій Сідько. 

По дорозі до Красно-Хутірського лісництва наша 
команда у селі Ломанка, яке оточене лісовими ма-
сивами, натрапила на пожежу. Виявилося, що за-
горілася суха трава, і вітер роздмухав вогонь, який 
перекинувся на будівлі. Лісова охорона Красно-Ху-

тірського лісництва разом із селянами подолали 
біду. Керували процесом гасіння Віталій Сідько та 
помічник лісничого Ігор Громовий. 

На Новгород-Сіверщині протягом 4-5 років ма-
сово всихають ялинники. Вони загинули на 356-гек-
тарній площі Красно-Хутірського лісництва. 

Наука засвідчує, що так негативно вплинули 
на ялини кліматичні зміни. Ялини росли в низи-
нах: деревам було достатньо во-
логи. Останні роки видалися дуже 
посушливими, а у ялин корене-
ва система розташована близько 
біля поверхні, їй зараз вологи не 
вистачає. 

Нинішньої весни у держлісгоспі 
запланували створити 245 гектарів 
молодих лісів. 

На ділянках всихаючих ялинни-
ків висаджувалася сосна звичайна, 
дуб, модрина та липа. Ігор Порох-
няч, науковець з «Новгород-Сівер-
ської науково-дослідної станції», 
пояснював: «ґрунти тут багаті, і са-
джанці цих видів дерев добре при-
живуться. Між іншим, липа у наших 
лісах виростає до 20 метрів». 

Ми заїхали на ділянку експериментальних куль-
тур, висаджених три роки тому і впевнилися, що 
приживлюваність саджанців хороша — 91%. 

Із задоволенням журналісти відвідали лісові ді-
лянки обходів №5 (майстер лісу Іван Лантух) та № 6 
(майстер лісу Станіслав Михайленко), де йшла по-
садка лісокультур. 

Завзято трудилися працівники лісництва, лісо-
вої охорони та жителі села Чорний Ріг Семенівсько-
го району. У «гарячу» пору селяни з лісових населе-
них пунктів приходять своїм лісівникам на підмогу. 
Цих людей не треба вчити, як дерева висаджувати. 
З року в рік вони підсобляють лісництву та й самі 
задоволені, тому що заробіток мають. 

На зрубах робота нелегка: коріння ялинників ле-
жить майже зверху і механізована посадка неможли-
ва. Тож деревця висаджувалися тільки вручну, під меч 
Колесова. Цієї весни на зрубах посадили 84 га лісу. 

У Красно-Хутірському лісництві є й розсадник 
декоративно-садивного матеріалу. В ньому — по-
над 30 видів екзотичних рослин. Серед них туя, ялі-
вець, калина, каштан тощо. Прикро, зауважував 
головний лісничий лісгоспу Віталій Сідько, що сьо-
годні небагато бажаючих купувати ці саджанці. 

День наближався до вечора і видався досить на-
сиченим. Завершився прес-тур у Лосківському ліс-
ництві на тематично оформленій екологічній стежці, 
що змістовно інформує про тваринний і рослин-
ний світ Полісся. Лісничий Анатолій Поніматченко з 
учителькою біології Вірою Дмитрієвою провели для 

журналістів і учнів Лосківської неповної середньої 
школи цікаву екскурсію, приурочивши захід до Між-
народного дня лісу та Всеукраїнської акції «Май-
бутнє лісу у твоїх руках!». 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ
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У трудових колективах

Зелені масиви Борзнян-
ського держлісгоспу займа-
ють невелику площу — всьо-
го 18,6 тис. гектарів. Та вони 
розпорошені, окрім Борзнян-
ського, ще по кількох райо-
нах області — Талалаївському, 
Коропському, Бахмацькому і 
частково Ічнянському та Со-
сницькому. Лісовий фонд під-
приємства найменший у Чер-
нігівському ОУЛМГ. 

ВІД МІТЛи — 
ДО ВиСОКОЯКІСНиХ 
МЕБЛІВ

Порівняно незначна лісистість 
та породний склад борзнянських 
лісів зумовлюють і характер та 
основні напрямки лісопромис-
лової діяльності держлісгоспу. 

Отож майже вся деревина пере-
робляється у місцевому дерево-
обробному цеху. 

Як розповів головний механік 
підприємства (і за сумісництвом 
виконуючий обов’язки начальни-
ка цеху) Костянтин Куторга, у ми-
нулому році було перероблено 7 
тис.101 м3 деревини. Темп рос-

ту склав 102,7% (проти 
2013-го року). А продукції 
виготовлено на 4 млн.124 
тис. грн. 

Переробники напів-
жартома стверджують, 
що в їхньому цеху виро-
бляється широкий асор-
тимент продукції: від міт-
ли — до високоякісних 
меблів. Особливою попу-
лярністю серед земляків 
та жителів регіону корис-
туються столярні вироби. 
В цьому заслуга бригадира сто-
лярного цеху Юрія Косаківсько-
го та столярів Олексія Галачана і 
Миколи Кошового. 

Кошти підприємства попо-
внюються і за рахунок експорту 
лісопродукції. 

Борзнянці входять до п’ятірки 
кращих в обласному управлінні 
— і за кількістю, і за якістю зро-
бленого. 

ПРиГОщАЛи БЕРЕЗи

Традиційно борзнянські лісів-
ники кожної весни заготовляють 
березовий сік. Вже 7-й рік по-
спіль Ніжинське ДП «Дрінкс Укра-
їна» укладає з держлісгоспом 
угоду на співпрацю. Цьогорічної 
весни заплановано відправити 
на підприємство 300 тонн цілю-
щого напою. Та нинішні погодні 

умови дуже сприятливі, тож план 
буде перевиконано. Завод гото-
вий прийняти до 1000 тонн бере-
зового соку. І у нашій країні, і за 
кордоном напій з Ніжина у краси-
вій літровій упаковці користуєть-
ся попитом. 

У березні Борзнянський держ-
лісгосп навіть припинив рубки 

головного користу-
вання: його працівни-
ки збирали березовий 
сік. Цю роботу викону-
вали у Берестовецько-
му та Борзнянському 
лісництвах 5 приват-
них бригад, котрі рані-
ше займалися лісоза-
готівлею. 

Один з таких колек-
тивів, який очолює під-
приємець Віктор Чер-
нуха, ми й відвідали у 
Борзнянському лісни-
цтві. По 30 тонн соку 
щодня заготовляли 10 
робітників з двох бри-
гад. Кожен заробляв 
за один літр соку по 55 
копійок. 

Слід відмітити, що 
торік Борзнянський 
держлісгосп загото-
вив за сезон 156 тонн 
цілющого соку і, спла-
тивши всі податки та 
збори, заробив на 

цьому 300 тис. грн. 
У 2015 році лісівники мають 

змогу більше заготовити бере-
зового соку, а значить, і вагоміше 
поповнити свій бюджет. 

ЮНиМи ГОЛОСАМи 
ВиДЗВОНЮВАВ ЛІС

У цей день, 27 березня, ми по-
бували й на акції «Майбутнє лісу 
у твоїх руках!». Захід проходив у 
Високо-Прачівському урочищі 
Борзянського лісництва (лісни-
чий Петро Івахно). 

Головний лісничий Володимир 
Рибалко розповів, що підприєм-
ство вже завершувало посад-
ку лісу. На торішніх і цьогорічних 
зрубах заліснена 80-гектарна 
площа. На 50-ти гектарах кожні 
5 рядів займали саджанці сосни 
звичайної, а 6-ий ряд було відве-

Весна у борзнянських лісах
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дено дубу. Суха весна дозволила посадити на 30-
ти га вільху — у низьких та болотистих місцях. Так 
підприємство й виконало річний план посадки лісу. 

А в урочищі створювали молодий ліс бійці лісо-
вої охорони та 50 учнів місцевої школи з села Ви-

соке. Керували цим 
процесом директор 
держлісгоспу Юрій 
Перепечай та інженер 
лісових культу (моло-
да працівниця) Люд-
мила Чернуха. Сосну 
звичайну висаджу-
вали за допомогою 
меча Колесова, а дуб 
— під мотобур. 

Школярі друж-
но взялися за робо-
ту і разом зі своїми 
класними керівника-
ми Галиною Масюк, 
Валентиною Ювчен-

ко і Раїсою Сергієнко справилися з нею на відмінно. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Колектив ДП «Ні-
жинське лісове гос-
подарство» на чолі з 
директором Юрієм 
Болоховцем, запро-
сивши представни-
ків громадських ор-
ганізацій та засобів 
масової інформа-
ції, 25 березня про-
вів акцію «Майбутнє 
лісу у твоїх руках!», 
виїхавши на одну з 
ділянок Вертіївсько-
го лісництва — в уро-
чище Заньки, аби посадити лісові культури 
сосни звичайної та берези на зрубі 2014 року 
площею 2,3 га. 

Всього цьогоріч лісівники підприємства по-
садили 110 га лісу, в тому числі 50 га — дуба 
звичайного, 56 га — сосни звичайної та 4 га — 
модрини європейської в Іржавському лісництві. 
Створено також 5 га плантацій новорічних яли-
нок. Аби такі площі навесні були результатив-
но використані, у минулому році вирощено 2 
млн.70 тис. штук стандартних сіянців різних по-
рід, серед яких 1 млн.93 тис. шт. — дуба звичай-
ного та 860 тис. шт. — сосни звичайної. 

Те, що процес вирощування лісу — це копіт-
ка й багаторічна праця, знають, мабуть, всі. А 
от те, що це неперервний процес, свідчать інші 
цифри. Аби в наступному році було чим відтво-
рювати лісові насадження, працівники лісгоспу 
заготовили 195 кг насіння сосни. Щоб зрозуміти 
об’єм робіт, додамо, що для цього заготовлено 

та перероблено 16 тонн шишок! 
Ось так, із року в рік, люди, які бе-
режуть і примножують наші ліси, 
замикають, здавалося б, природ-
ний цикл своїми руками: із шиш-
ки — насінинка, потім — сіянець, 
далі — саджанець. І тільки через 
81 рік сосна достигає своєї сти-
глості, а дуб — через 101. А по-
між тим — весною і влітку, восени 
і взимку лісівникам вистачає ро-
боти, аби звичний для нас ліс за-
вжди був у нашому житті. 

Після досить важкої праці на ділянці працівни-
ки лісгоспу згадали про ще одне свято — Міжна-
родний день щастя. А воно таки відчувалося, адже 
зробили добру справу — посадили ліс, дбаючи про 
майбутні покоління. А після задоволені результа-
том лісівники смакували юшкою, яка пахла димом 
і білими грибами. Чим не щастя?!

Олена НАЙДА, 
ДП «Ніжинське лісове господарство»

    Акція «Майбутнє лісу у твоїх руках!»

«Зелений привіт» прийдешнім поколінням
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Гості з Європи

6-7 квітня на Чер-
нігівщині перебувала 
делегація Латвійської 
Республіки у скла-
ді міністра АПК Яані-
са Дуклавса, депу-
тата Сейму Айнарса 
Мажуліса і керівника 
ветеринарної служби 
міністерства АПК Ма-
ріса Баладіса. 

На другий день сво-
го візиту представни-
ки Прибалтики відві-
дали ДП «Ніжинське 
лісове господарство». 
На лісовому кордоні 
Мринського лісництва 
їх зустрічали начальник 
Чернігівського ОУЛМГ 
Андрій Пивовар та ди-
ректор держлісгоспу 
Юрій Болоховець. Су-
проводжував гостей го-
лова Чернігівської об-
ласної ради Микола 
Звєрєв. 

З непідробним ін-
тересом слухали лат-
війці розповідь Ан-
дрія Пивовара про 
будні сіверських лісів-
ників. Схвалення ви-
кликав той факт, що лі-
систість нашого краю 
найвища в Україні. До 
речі, Яаніс Дуклавс за 
освітою інженер лісово-
го господарства. Отож у 
нього цілком природно 
виникло бажання ближ-
че познайомитися з лі-
сами Придесення, осо-
бливо з переробною 
промисловістю галузі. 
Це й визначило лісовий 
маршрут латвійської 
делегації: Мринський 
паркетний цех. 

Дорогою Яаніс Дуклавс поді-
лився цікавою інформацією, що 
51% території маленької Латвії 
— це ліси. Між іншим, найбіль-
ше поле займає всього 150 гек-
тарів, а навколо — зелені маси-
ви. Республіка протягом року 
заготовляє 10 млн. м3 дереви-
ни. (Для порівняння, Україна — 
15 млн. м3). Латвійський міністр 

наголошував, що в період кризи 
2008 року його країну порятува-
ла саме лісова галузь. Латвійці 
по-європейськи порядкують у лі-
совому господарстві. 

Екскурсію по Мринському 
паркетному цеху для нашого гур-
ту провели Федір Гришковець 
(багаторічний керівник цеху) і 
Юрій Болоховець. Гості оглянули 
паркетні заготовки та сушильну 

камеру і ознайомили-
ся з роботою лінії по ви-
пуску паркету. Господа-
рям було дуже приємно 
чути, як прибалтійці від-
значали хорошу якість 
продукції. І ціна їх теж 
влаштовувала. А Яаніс 
Дуклавс говорив про 
співпрацю з чернігів-
ськими лісівниками і за-
певнив, що обов’язково 
на засіданні уряду Рес-
публіки доповідатиме 
про паркетне вироб-
ництво Ніжинського 
держлісгоспу. У Євро-
пі паркет сьогодні стає 
популярним. 

Далі шлях учасни-
ків поїздки пролягав в 
Іржавське лісництво. 
Лісничий Володимир 
Шапошник запросив 
на екологічну стежку, 
створену до 200-річни-
ці з дня народження Т. Г. 
Шевченка. Геніального 
українського поета до-
бре знають і цінують у 
прибалтійських держа-
вах. 

Сподобалися лат-
війським міністрам і те-
плиці та розсадники 
декоративно-садивно-
го матеріалу. Вони за-
певняли, що і в Європі, 
і в Латвії робиться сер-
йозний акцент на озе-
ленення. 

На завершення ві-
зиту таких поважних 
гостей ніжинці про-
демонстрували свою 
«родзинку»: показали 
ботанічну пам’ятку — 
постійну лісонасінне-
ву ділянку модрини єв-
ропейської (генетичний 

резерват) з лісовими культурами 
1907 року. 

Вражений Яаніс Дуклавс за-
хоплено сказав, що такої краси 
у Латвії немає. Він запросив Ан-
дрія Пивовара та ніжинських лі-
сівників відвідати лісову Латвію. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Такої краси в Латвії не побачиш
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Міжнародні контакти

16 квітня у Гомельському державному вироб-
ничому лісогосподарському об’єднанні Респу-
бліки Білорусь пройшов республіканський семі-
нар «Підвищення ефективності охорони лісів від 
пожеж, їх термінове виявлення та ліквідація».

На цей захід з’їхалися головні лісничі і началь-
ники відділів охорони лісів від пожеж та директори 
лісгоспів. Білоруські колеги також запросили лісів-
ників з сусідніх областей — Житомирської, Черні-
гівської та Брянської.

Сіверський край представляли: начальник Чер-
нігівського ОУЛМГ Андрій Пивовар, головний лісни-
чий Юрій Пономаренко та директори держлісгоспів 
— Іван Горохівський (Добрянського) і Сергій Ані-
щенко (Городнянського).

Відкриваючи семінар, перший заступник міні-
стра лісового господарства Білорусі Олександр Ку-
лик зазначив, що Гомельське ДВЛГО, яке очолює 
впродовж багатьох років заслужений лісівник Рес-
публіки Білорусь Михайло Супрун, вважається од-
ним з кращих у державі.

Учасники заходу зібралися на механічному дво-
рі Гомельського лісгоспу і ознайомилися з технікою 
та обладнанням для гасіння пожеж. В «бойовому 
строю» були 2 пожежні автоцистерни, 2 трактори в 
агрегаті з ПКЛ-70, РЖТ, мотопомпи «Хонда», ранце-
ві вогнегасники. Суміжні лісгоспи теж демонстру-
вали свою техніку для пожежегасіння. Супроводжу-
вали огляд з необхідними поясненнями головний 
лісничий Гомельського держлісгоспу Дмитро Глус-
цов та спеціалісти підприємства.

Лісівників дуже зацікавив на виставці безпілот-
ний літак. Його виробники рекомендують застосо-
вувати цього «птаха» для спостереження за лісами 
і патрулювання зелених масивів. Всі фахівці лісової 
галузі зробили висновок: використання такого без-
пілотника набагато дешевше й ефективніше у па-
трулюванні лісів, ніж літак чи гелікоптер.

В обговоренні актуальних питань взаємодії лі-
сівників держав-сусідів у виявленні і гасінні тран-
скордонних лісових пожеж виступали і білоруські 
колеги, і гості. Андрій Пивовар говорив про пробле-
ми виникнення весняних лісових пожеж, особливу 
увагу приділивши сільгосппідпалам.

А практичні заняття по виявленню і ліквідації лі-
сових пожеж відбулися у Романовицькому лісни-
цтві.

На 1-ому етапі черговий передав повідомлення 
про пожежу в лісі. По радіо була викликана техніка 
та особовий склад лісової пожежної охорони лісни-
цтва.4 бійці на чолі з лісничим на УАЗі прибули на 
місце виникнення пожежі. Вони діяли швидко й зла-
годжено. Механізатор на тракторі з ПКЛ-70 оборав 
те місце, де була пожежа. Після її ліквідації всі учас-
ники боротьби з вогняною стихією доповіли про ви-
конану роботу.

На 2-ому етапі умовну пожежу не вдалося зага-
сити — і вона стала розповсюджуватися в бік на-
селеного пункту. Виникла загроза ділянці лісових 
культу, тому було введено підвищений режим функ-
ціонування об’єктної ланки галузевої підсистеми 
державної служби з надзвичайних ситуацій. Отож в 
цьому випадку лісництво звернулося за допомогою 
до лісгоспу. Прибула пожежна автоцистерна (АЦ-40 
МАЗ — 5334 ПХС лісгоспу, трактор з РЖТ) та лісо-
пожежне відділення Калінінського лісництва на чолі 
з лісничим.

На 3-ому етапі ситуація ускладнилася. Вводить-
ся надзвичайний режим функціонування об’єктної 
ланки галузевої підсистеми державної служби з 
надзвичайних ситуацій. Залучається вся техніка 
лісгоспу. Підприємство просить допомоги у рай-
відділу з надзвичайних ситуацій та у сусідніх ліс-
госпів. (Приїздять пожежна АЦ райвідділу з над-
звичайних ситуацій з екіпажем бійців і пожежна АЦ 
Коріневської експериментальної бази інституту 
лісу Національної академії наук Білорусі). Відразу 
інформується Головне управління МНС та Міністер-
ство лісового господарства Республіки.

Головний лісничий Дмитро Глусцов коментував 
дії пожежників. Зачитувалися також накази і пові-
домлення. Представники Гомельського ДВЛГО до-
повнюючи картину, акцентували увагу присутніх на 
роботі відділів формування цивільної оборони ліс-
госпу.

«Постраждалим» була надана перша медична 
допомога.

Учасники семінару відмітили злагоджену робо-
ту всіх відділів цивільної оборони Гомельського ліс-
госпу. Колектив працівників лісової галузі Гомель-
щини відповідально підготувався до цьогорічного 
протипожежного сезону.

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Злагоджено працюватимемо — збережемо ліси
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Підсумкова колегія

30 квітня у ДП «Городнянське лісове госпо-
дарство» пройшла виїзна колегія Чернігівсько-
го ОУЛМГ. Пленарне засідання, яке вів началь-
ник облуправління Андрій Пивовар, відбулося у 
актовій залі Городнянського лісництва. 

Проаналізував і підбив під-
сумки роботи підприємств Чер-
нігівського ОУЛМГ за І квартал 
2015 року начальник відділу 
економіки та фінансів обласно-
го управління лісового та мис-
ливського господарства Воло-
димир Полубень. 

Протягом І кварталу сівер-
ські лісівники створили лісо-
ві культури на площі 2011, 5 га 
(309% завдання), в т. ч. на зру-
бах 1921,2 га (305%) і 90,3 га на 
прийнятих землях (451%). До-
повнення лісових культур про-
ведено на зрубах, площа яких 
займає 1384, 7 га, а на деградо-

ваних, малопродуктивних землях — 55,0 га і ство-
рено плантацій 70,2 га. 

У цей період було заготовлено 1 737,7 кг насіння 
деревних та чагарникових порід (200% завдання), в 
т. ч.1724,7 кг насіння сосни звичайної. 

У І кварталі лісогосподарські підприємства про-
вели рубки формування та оздоровлення лісів на 
площі 2,7 тис. га, де заготовлено 55,3 тис. м3 ліквід-
ної деревини. Рубки догляду зроблено на площі 1,2 
тис. га (198% плану) і заготовлено 8,1 тис. м3 ліквід-
ної деревини. А санітарні рубки проведено на площі 
1,5 тис. га (134%) і заготовлено 47,0 тис. м3 ліквідної 
деревини. 

Зазначимо: держлісгоспи створили 2284,5 км 
мінералізованих смуг та провели догляд за ними на 
2 331 км, щоб попередити лісові пожежі у весняно-
літній сезон. Підприємства здійснили обрізку хвой-

них дерев до 2-х метрів на площі 26,3 га і перекрили 
648 позапланових доріг та виставили 653 шт. нао-
чної агітації. За цей час було проведено 65 рейдів 
і виявлено 3 порушники правил пожежної безпеки. 

За три місяці у мисливських угіддях області про-
ведено 228 рейдів, складено 89 
протоколів на порушників пра-
вил полювання, стягнуто штра-
фів на загальну суму 21594 грн. 

Лісівники впорядкували 2,2 
га рекреаційних ділянок. 

У І кварталі 2015 року було 
заготовлено 234,0 тис. м3 дере-
вини. А обсяг реалізованої про-
дукції склав 139 882 тис. грн. і 
зріс, порівняно з відповідним 
періодом минулого року, на 37 
816 тис грн., або на 37,1%. Темп 
росту забезпечили всі лісогос-
подарські підприємства. 

Значного росту реаліза-
ції та обсягів досягли До-
брянський (147,8%), Н. -Сівер-
ський (141,8%) та Семенівський 

(126,9%) держлісгоспи. Вони ж мають і найбільший 
рівень реалізації на 1 га лісового фонду. 

Варто додати, що у власних цехах було переро-
блено 28,7 тис. м3 деревини. Підприємства вироби-
ли товарної продукції на суму 23 964, 5 тис. грн. 

Потрібно підкреслити, що за результатами фі-
нансової діяльності у І кварталі всі Чернігівські 
держлісгоспи спрацювали прибутково. Всього ж 
було отримано 14 856 тис. грн. чистого прибутку. 

У першому кварталі підприємствами управлін-
ня сплачено платежів до державного бюджету, міс-
цевих бюджетів та єдиного соціального внеску до 
пенсійного фонду у сумі 47903,3 тис. грн., що скла-
дає 169,9% до відповідного періоду минулого року. 
Найзначнішого рівня рентабельності досягли Ні-
жинський та Семенівський лісгоспи. 

Підбивали підсумки і визначали плани
економічного зростання
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Вітаємо!

Капітальні інвестиції у розвиток виробництва 
збільшились у 3,6 раза. Найвагоміші обсяги капіталь-
них інвестицій мають Семенівське та Н. -Сіверське лі-
согосподарські підприємства. 

Темп росту продуктивності праці 136,6% відпові-
дає темпу росту заробітної плати 136,7%. Заборгова-
ності з оплати праці держлісгоспи теж не мають. 

Протягом звітного періоду зберігалася позитивна 
динаміка збільшення платоспроможності лісогоспо-
дарських підприємств. 

Колеги привітали правофлангових трудового су-
перництва. Добрянський держлісгосп, лідер 2014-го 
року, став переможцем у І-ому кварталі й нинішнього; 
на 2-ому місці — городнянські лісівники, третє місце 
посіли ніжинці. 

Начальник облуправління Андрій Пивовар допо-
вів, як лісогосподарські підприємства підготували-
ся до пожежонебезпечного сезону, котрий вважають 
своїм найвідповідальнішим і найскладнішим часом. 
Про охорону праці в держлісгоспах розповів заступ-
ник начальника облуправління Олександр Кириченко. 

Після пленарного засідання на учасників колегії 
чекала «практика» — поїздки у лісництва. Господарі 
на чолі з директором підприємства Сергієм Аніщен-
ком та головним лісничим Сергієм Зайцем демон-
стрували стан готовності городнянських лісівників до 
пожежонебезпечного періоду. У Городнянському ліс-
ництві (лісничий Олександр Ковтун), оглянувши ЛПС 
та пожежну техніку, ми побачили, як доглядаються мі-
нералізовані смуги за допомогою агрегату АГД-2,5. 

У Моложавському лісництві (лісничий Віктор Пер-
чак) учасникам виїзного засідання показали забір 
води пожежним автомобілем за допомогою мотопом-
пи. Хороше враження на всіх справили лісові культу-
ри сосни, створені із залишеним підростом дуба у Ту-
пичівському лісництві (лісничий Василь Ковальчук). 
Тупичівці нам продемонстрували також, як викорис-
товується борона Л-120 для мінісмуг. 

Учасники заходу відвідали й ту ділянку зелених 
масивів, яка постраждала у минулому році від буре-
вію. На ній були проведені суцільні рубки і створені 
нові лісові культури. 

Слід відмітити, що у всіх лісництвах, де довелося 
побувати того дня, ми побачили ретельно підготовле-
ну лісівниками пожежну техніку. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

29 травня — ювілейний день народження 
у головного спеціаліста відділу лісового гос-
подарства Чернігівського ОУЛМГ Миколи Ми-
хайловича Ковбаса.

Все своє життя він, вінничанин, присвятив лі-
совій галузі Сіверського краю.

Випускник Української сільськогосподарської 
академії Микола Ковбас розпочав трудову біо-
графію в Добрянському лісгоспзазі на посаді ін-
женера з охорони праці. А у обласному управлінні 
він працює з 1978 року, і понад тридцять літ — у 
відділі лісового господарства, впевнено прой-
шовши всі сходинки службового становлення від 
інженера з охорони і захисту лісу до начальника 
відділу.

Миколу Михайловича поважають у велико-
му лісівничому колективі Чернігівщини: колеги 
та друзі цінують ювіляра за високий професіона-
лізм, цілеспрямованість, вимогливість до себе та 
підлеглих, принциповість і життєвий оптимізм.

Нині він, як головний спеціаліст, дбає про най-
більш відповідальний напрямок роботи відділу, 
що забезпечує охорону і захист зелених масивів 
області. Завдяки фаховим та організаторським 
здібностям Миколи Михайловича по управлінню 
значно зменшилась кількість самовільних рубок. 
Він постійно займається і профілактикою лісових 
пожеж, і часто виїздить у лісництва, приділяючи 
значну увагу обстеженню та своєчасному вияв-
ленню хвороб лісу.

Микола Михайлович завжди в усіх розпочатих 
справах досягає успіху.

За багаторічну працю і вагомі досягнення Ми-
кола Ковбас неодноразово відзначався галузе-
вими нагородами. Він — відмінник лісового гос-
подарства України.

Дорогий Миколо Михайловичу!

Сердечно вітаємо Вас з 60-річчям!
Бажаємо Вам щедрих весен і зим під мирним 

небом, міцного здоров’я і сімейних гараздів, не-
вичерпної енергії і довголіття!

З повагою, лісівники Чернігівщини

Миколі Ковбасу — 60!
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Спільна нарада

Темою спільної наради ди-
ректорського корпусу та дере-
вопереробників, що відбулася 
8 травня, стало обговорення 
ціни на деревину. В її роботі 
взяв участь перший заступник 
голови Чернігівської ОДА Лео-
нід Сахневич. 

Начальник Чернігів-
ського ОУЛМГ Андрій Пи-
вовар наголосив, що в 
аукціоні ІІ кварталу держ-
лісгоспами на продаж 
було виставлено 71 тис. 
м3 деревини. На жаль у 
перші місяці покупці (а це 
приватні підприємства) 
придбали лише 34% про-
дукції. Лісівники, врахо-
вуючи сьогоднішні реалії, 
не можуть собі дозволи-
ти зниження ціни на необробле-
ну деревину. У держлісгоспах та-
кож зросли ціни на енергоносії, і 
податки потрібно сплачувати до 
місцевого бюджету, і люди, за-
йняті на виробництві, повинні 
отримувати заробітну плату. 

У свою чергу, Григорій Божок, 
голова Чернігівської асоціації пе-
реробників деревини, та його ко-
леги-переробники Олександр 
Олійник, Денис Заліський, взяв-
ши слово, наполягали на знижен-
ні ціни. 

А підприємець Валерій Под-
коритов розповів про засідання 
однієї з груп Держлісагентства 
України по реформуванню лі-
сової галузі, до складу якої теж 
входить. У своєму виступі він за-
значав, що тільки у партнерських 
стосунках, у спільних домовле-
ностях переробників і лісівни-
ків можна досягти бажаного ре-
зультату та узгодити ціни, які б 
влаштовували і покупців, і про-
давців. 

Зважено, по-діловому дирек-
тори держлісгоспів Олександр 
Демченко (Холминського), Юрій 
Болоховець (Ніжинського), Іван 
Горохівський (Добрянського) та 

Микола Засько (Н. -Сіверсько-
го) говорили про те, що лісівники 
не підуть на поступки перероб-
никам. Адже вкладають великі 
кошти у розвиток підприємств. 
Сьогодні лісгоспи роблять ак-
цент на власну переробку дере-
вини, що також потребує значних 
затрат. А сучасна технічне пере-
обладнання лісосгосподарсько-
го виробництва буде запорукою 
якісної продукції. І взагалі дере-
вину не можна продавати за без-
цінь. 

Звертаючись до присутніх, 
Леонід Сахневич сказав, що на-
передодні наради він перебував 

у Городнянському районі. І керів-
ництво показало роботу Горо-
днянського держлісгоспу, єдино-
го підприємства, яке наповнює 
бюджет району. Така ж картина 

і в Семенівському, звід-
ки щойно повернувся за-
ступник голови облдер-
жадміністрації. 

Леонід Сахневичч під-
креслив, якщо не буде 
державних лісогоспо-
дарських підприємств, 
деякі райони можна буде 
«закривати». Там, окрім 
лісової галузі, все зане-
пало. У цей дуже склад-
ний час за допомогою 

для армії, окрім лісівників, немає 
до кого звернутися. Саме вони і 
техніку виділяють для бійців у 
АТО, і деревину для окопів та 
бліндажів постачають. У держ-
лісгоспах працюють люди, яким 
треба платити за роботу. А дере-
вина — цінна продукція, і задар-
ма її не роздають. 

Отож на нараді обидві сто-
рони домовилися про створен-
ня спільної групи, щоб виробити 
єдину цінову політику і зустрітися 
на додатковому аукціоні у травні. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Треба вміти домовлятися

    Торги
На травневому аукціоні

У п’ятницю, 15 травня, у Чернігівському ОУЛМГ 
відбулося засідання групи, до складу якої вхо-
дять місцеві переробними і лісівники, що створе-
на для вироблення єдиної цінової політики на не-
оброблену деревину. 

Згодом в актовій залі обласного управління агро-
промислового комплексу пройшов додатковий аук-
ціон з продажу необробленої деревини. На торги 
було виставлено 18 тис. м3 продукції, а реалізовано 
7 тис. м3. 

Основним попитом на аукціоні користувалася хвой-
на деревина. І 100% виставленого пиловника було про-
дано. Але листяний пиловник і дрова паливні покупці 
не брали. У зв’язку з низьким попитом на лісопродук-
цію її реалізовано менше 70% від об’єму заплановано-
го. Отож учасники торгів прийняли рішення про можли-
ве зниження цін на необроблену деревину на аукціонах. 

Олександр КиРиЧЕНКО, 
головний інженер Чернігівського ОУЛМГ
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Охорона праці

    Вітаємо!

Понад 100 країн на планеті 28 квітня відзна-
чають Всесвітній день охорони праці. Серед 
них і наша держава.

У Чернігівському ОУЛМГ з 28 квітня до 3 трав-
ня пройшло позапланове навчання з охорони пра-
ці та спеціального навчання (пожежно-технічний 
мінімум) для керівних працівників і спеціалістів дер-
жавних лісогосподарських підприємств.

На цей період «студентами» стали 79 лісничих та 
група старших майстрів лісу.

Згідно навчально-тематичного плану, лісівни-
ки опановували основи законодавства України про 
охорону праці і основи законодавства України про 
працю. Значна увага приділялася системі управлін-
ня охороною праці на рівні підприємств і обласних 
управлінь лісового та мисливського господарства 
і адміністративно-громадському контролю за ста-
ном охорони праці й нормативно-правовому забез-
печенню охорони праці. На заняттях обговорювали 
забезпечення працівників спецодягом, спецвзут-
тям та іншими засобами індивідуального захисту. 
Ішлося про страхування від нещасних випадків на 
виробництві та професійних захворювань.

Лісівників навчали, як на підприємствах орга-
нізувати й провести навчання, інструктажі та пе-
ревірки знань працівників з охорони праці; якими 
повинні бути дії виробничих підрозділів після не-
щасного випадку і як вести розслідування нещас-
них випадків.

Викладачі ознайомили присутніх і з нововведен-
нями у вимогах нормативно-правових актів з охоро-
ни праці під час робіт на основних об’єктах у лісовому 
комплексі. (Це — підготовчі роботи перед розроблен-

ням лісосік; небезпечні території і дерева. Основні 
принципи розташування ланок працівників та засо-
бів виробництва на безпечних відстанях під час вико-
нання лісосічних робіт. Вимоги безпеки при виконанні 
основних лісосічних операцій та лісоскладських ро-
біт, лісокультурних і лісогосподарських робіт, при за-
стосуванні пестицидів та агрохімікатів).

Наставники досить вимогливо поставилися до 
занять з пожежно-технічного мінімуму. Розгляда-
лися питання пожежної безпеки та юридичної від-
повідальності у сфері пожежної безпеки; пожежо-
вибухонебезпечних об’єктів і пожежонебезпечних 
речовин та матеріалів, умови і способи їх захис-
ту; протипожежної профілактики у лісах і вимоги 
безпеки при гасінні лісових пожеж; вимоги до екс-
плуатації та утримання технічних засобів протипо-
жежного захисту і первинні засоби пожежогасіння; 
порядок дій під час виникнення пожежі.

Після завершення курсу навчання лісівники 
здали іспити. Приймала їх екзаменаційна комісія 
у складі представника Держлісагентства України 
Андрія Мусійовського (голова) і директора Україн-
ського центру підготовки, перепідготовки та підви-
щення кваліфікації кадрів лісового господарства 
«Укрцентркадриліс» Сергія Іраклієнка, завідувача 
кафедри технології Олександра Поліщука і завіду-
вача лабораторії Віталія Гільперта з «Укркадрилісу» 
та заступника директора Департаменту, началь-
ника відділу нагляду в АПК і соціально-культурної 
сфери Держгірпромнагляду України Володимира 
Ткачова. Столичні науковці залишилися задоволе-
ними знаннями своїх чернігівських колег.

Петро ПРиХОДЬКО, 
начальник відділу лісосировинних ресурсів 

Чернігівського ОУЛМГ

Навчалися лісничі та майстри лісу

У квітні виповнилося 60 ро-
ків водію Чернігівського ОУЛМГ 
Володимиру Васильовичу Ва-
силюк у.

Він працює у лісовому господарстві 
35 років.

 Володимир Васильович до своєї 
роботи ставиться відповідально  і ви-
конує її якісно. Умілого водія цінують у 
лісівничому колективі і за професіона-

лізм, і за товариськість та доброзичли-
вість.

Шановний 
Володимире Васильовичу!

Поздоровляємо Вас з вагомим юві-
леєм і зичимо міцного здоров’я, бадьо-
рості, злагоди в родині та земних ще-
дрот на многії літа!

З повагою, колеги та друзі

Володимиру Василюку — 60!
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Міжнародні контакти

На запрошення колег з Респу-
бліки Білорусь лісівники Сівер-
щини взяли участь у ХVІ Міжна-
родній спеціалізованій виставці 
«Лісдеревтех — 2015», що про-
ходила 21-22 травня у Мінську. 
Нашу делегацію очолив голо-
вний інженер Чернігівського 
ОУЛМГ Олександр Кириченко. З 
України на цей захід приїздили 
і працівники лісового господар-
ства Житомирщини. 

«Лісдеревтех-2015» — це одна з 
найвпливовіших лісових виставок, 
яка об’єднала білоруських і міжна-
родних виробників та постачаль-
ників техніки й обладнання, а також 
безпосередніх споживачів (лісогос-
подарські підприємства). На кор-
доні чернігівців привітно зустрів 
генеральний директор Гомель-

ського державного вироб-
ничого лісогосподарського 
об’єднання Михайло Супрун. 
Він і супроводжував нас до 
Мінська та допомагав зо-
рієнтуватися у павільйоні 
«БелЭкспо». Чудовим гідом 
був і начальник управління 
виробництва і реалізації про-
дукції Мінлісгоспу Білорусі 
Олександр Сурта. 

До речі, вперше на ви-
ставку прибули компанії зі 
Словенії, Угорщини, Німеч-
чини, Фінляндії та Литви. 
Вагомо презентували свою 
продукцію і виробники лісо-
заготівельної техніки Білору-

сі — МАЗ, Мінський тракторний завод, Мозирський 
машинобудівний завод та холдинг «Амкодор». 

Вражала і насичена експозиція лісогосподар-
ських об’єднань: широкий вибір продукції з висо-
кою додатковою вартістю, виробництвом якої за-
ймаються білоруські лісгоспи. Це — значний спектр 
пиломатеріалів (в упаковках і без них), альтанки 
оригінальних дизайнів, малі архітектурні форми, 
тощо. Традиційно на виставці була і продукція по-
бічного користування лісом. 

Лісогосподарські підприємства укладали нові 
угоди. Між іншим, вся продукція, що експонувала-
ся, в першу чергу була спрямована на покупця і ре-
алізовувалася. Відбулася і міжнародна конферен-
ція «Інвестиції та інновації в лісову галузь Білорусі», 
на якій розглядалися останні новини у формуван-

ні національної лісової полі-
тики та стратегія функціону-
вання лісового господарства 
країни; аналізувався фін-
ський досвід ведення лісо-
вого господарства, який вже 
запозичили білоруси. 

На конференції ішлося 
про сучасні технології лісо-
заготівлі й деревообробки, 
модернізацію підприємств 
та виробництво біоенергії, 
поглиблену переробку дере-
вини і місцеві види палива. 

Перед присутніми висту-
пив і Юрій Болоховець, ди-
ректор Ніжинського держ-
лісгоспу. Він підкреслив, що 
джерела справжньої дружби 

Чернігівські лісівники на виставці 
«Лісдеревтех-2015»
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    Втрата

між працівниками лісового господарства Чернігів-
щини та Гомельщини не міліють протягом десяти-
літь і наповнюються добрим змістом. Сіверські лі-
сівники їдуть до Білорусі, як додому. За досвідом 
їдуть. І все хороше, що бачать, неодмінно застосо-
вують у лісовій галузі свого краю. Звісно, побачене 
й почуте на виставці «Лісдеревтех-2015» теж зна-
йде своє втілення у чернігівських лісгоспах. 

Після Мінська Михайло Супрун запропонував 
чернігівській делегації відвідати лісгоспи Гомель-
ської області. Адже сьогодні вона — найбільш лі-
систий регіон Республіки Білорусь. Площа її лісово-

го фонду становить 2,2 млн. га, а лісистість — 45%. 
На одного жителя області доводиться 1,3 га лісів із 
запасом деревини 231 м3. 

Ми прибули у Жлобинський район, коли вечо-
ріло. У селі Красний Берег споруджено меморіал 
«Пам’ятник дітям, які загинули в роки Великої Ві-
тчизняної війни 1941-1945 р. р. » Саме в цьому на-
селеному пункті був дитячий донорський кон-
центраційний табір. У підлітків брали кров для 
гітлерівських солдатів та офіцерів…Чернігівські лі-
сівники прийшли на меморіал з квітами і вшанува-
ли пам’ять загиблих дітей. І українці, і білоруси, як 
сусіди й брати, воювали з окупантами і визволяли 
рідну землю від фашистської навали. У нинішньому 
травні ми зустріли 70-у річницю Перемоги у ІІ Світо-
вій війні. 

У Жлобинському лісгоспі наша делегація побу-
вала у туристично-мисливському комплексі, розта-
шованому у мальовничому куточку на річці Берези-
на. Рівень комфорту і послуг справді європейський. 
На комплексі пройшла і дружня лісівнича вечеря. 

Вранці сіверяни з професійною допитливістю 
оглянули базисний розсадник. (Слід додати, що в 
цей день до нашого гурту приєднався начальник 
Чернігівського ОУЛМГ Андрій Пивовар). 

Наступною зупинкою стало Чирковицьке лісни-
цтва Світлогорського лісгоспу, де ми побачили в ро-
боті лісозаготівельну техніку, з якою ознайомилися 
на міжнародній виставці — харвестер «Амкодор», 
форвардер «Амкодор» та МАЗ — сортиментовоз. 

І знову гостям показали сучасний туристично-
мисливський комплекс. Отож вкотре перекона-
лися, що білоруси приділяють і розвитку туризму 

значну увагу, і мис-
ливським володін-
ням. 

У Рєчицькому 
дослідному лісгос-
пі чернігівцям про-
д е м о н с т ру в а л и, 
які наукові досліди 
проводять вчені з 
Інституту лісу На-
ціональної академії 
наук Білорусі, що 

вдало використовуються на практиці. Тут ми поба-
чили й техніку, яка переробляє неліквідну деревину 
на паливну тріску. 

Наша делегація спостерігала, як працює на по-
жежній станції система відеонагляду у Борщев-
ському лісництві. Зацікавили чернігівських лісівни-
ків і постійний лісовий розсадник у Гомельському 
лісгоспі та цех переробки деревини у Калінінсько-
му лісництві цього ж підприємства. 

Хотілося б відмітити, що у кожному білоруському 
лісгоспі створений свій Музей лісу. 

Під час поїздки гомельські й чернігівські лісівни-
ки і по-товариськи спілкувалися, і досвідом обмі-
нювалися. 

А на завершення Андрій Пивовар подякував гос-
подарям за тісне співробітництво, за дружбу і вза-
єморозуміння. 

До зустрічі на старовинній землі Чернігівщини!

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Олександр Володимирович Дани-
ленко, головний механік Городнян-
ського держлісгоспу, дочасно пішов 
за межу 8 травня, коли зазеленіли 
весняні ліси. 

Він любив свій отчий край (народив-
ся у Великому Листвені) і його людей. 
До земляків юнак і повернувся після за-
кінчення Чернігівського кооперативного 
технікуму та армійської служби. 

Олександр Даниленко здобув вищу 
освіту і наполегливо долав трудові щаблі —  
на місцевому комбікормовому заводі був 
інженером-механіком, а згодом і заступни-

ком директора. У 1999 році доля привела 
його в лісове господарство. Вимогливий і 
беручкий до роботи, Олександр Володи-
мирович відразу «вписався» в колектив Го-
роднянського держлісгоспу. Працював тут 
механіком, технічним керівником на ниж-
ньому складі, а останні 9 років — головним 
механіком підприємства. Скільки сил, 
знань і досвіду він віддавав лісовій галузі…

У вдячній пам’яті колег Олександр 
Володимирович Даниленко залишиться 
хорошою людиною і чудовим фахівцем,  
захисником рідної природи, лісу. 

Лісівники Чернігівщини

Пам’яті колеги і друга
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До 70-річниці Великої Перемоги Вітаємо!

Сіверщина у роки війни була 
партизанським краєм. Чер-
нігівська земля скрізь горіла 
під ногами у загарбників. На-
родні месники, рідною домів-
кою для яких стали ліси, вели 
непримиренну боротьбу з фа-
шистськими зайдами. 

Живою легендою називають у 
Семенівському районі урочище 
Хомутівщина, розташоване на 
території Машівського та Косто-
бобрівського лісництв. Тут у пе-
ріод гітлерівської окупації діяв 
партизанський загін Героя Ра-
дянського Союзу Георгія Артозє-

єва. Уродженець села Машове, 
він був хоробрим підривником, а 
згодом став і хорошим команди-
ром. 

Нині в цьому затишному ку-
точку поліської природи височіє 
пам’ятник народним месникам, 
ще збереглися й дві партизанські 
землянки та колодязь. 

Колишній лісничий Машів-
ського лісництва Георгій Павло-
вич Шпак, який не один десяток 
літ віддав лісовій галузі Черні-
гівщини, з теплотою згадує про 
традиційні зустрічі партизанів і 
підпільників у 70-і роки. Тодішній 
директор лісгоспу Микола Гна-
тович Козловський шанобливо 
ставився до воїнів-переможців 
— і працівники підприємства за-
вжди відповідально готувалися 
до приїзду гостей. 

Напередодні переможного 9 
Травня чи урочистих вересневих 
заходів (дні визволення Чернігів-
щини) місцеві лісівники наводи-
ли лад у землянках і намагалися 

все зробити так, як це було в ту 
незабутню пору. У Георгія Шпака 
воював батько, котрий всю війну 
пройшов танкістом, і в лісництві 
трудилися учасники бойових дій. 
Відновлювали землянки зі зна-
нням справи досвідчені лісівни-
ки: фронтовики Василь Розумій-
ко та Олексій Лантух, ветерани 
праці Микола Лук’янець, Ничи-
пір Козлов, Олександр Доронько, 
Петро Коноваленко і Валентин 
Надольний. 

«І так радісно було на душі,  — 
говорить Георгій Павлович,  — 
коли партизани заходили в зем-
лянки і здивовано вигукували, 

що ніби вчора звід-
ти на завдання ви-
йшли, нічого не 
змінилося. Вони 
з’їжджалися з усіх 
усюд: з різних об-
ластей України, 
з Білорусії і Росії. 
Таке відчуття, як 
велика родина зі-
бралася, брати і 
сестри. 

А Георгія Арто-
зєєва завжди ви-
глядали одно-
сельці, і він, наче 
на крилах, летів у 

своє Машове. І лісівникам пар-
тизанський командир дякував за 
збережені землянки, за те, що не 
забуваємо, пам’ятаємо. 

Нам пощастило і поспілкува-
тися з цими мужніми людьми, і 
послухати їх спогади про моло-
дість та воєнні випробування». 

Коли Георгій Павлович пі-
шов на пенсію, лісництво очолив 
його син Ігор, котрий у дитинстві і 
юності разом з батьком часто бу-
вав на партизанських зустрічах. 
Він весь час дбайливо доглядав 
землянки. 

І сьогодні директор підпри-
ємства Олександра Дудко, голо-
вний лісничий Ігор Шпак, молоді 
лісничі Сергій Кистерний (Машів-
ського) та Микола Куксенко (Кос-
тобобрівського) за велінням 
совісті дбають про ці символи на-
родної слави в урочищі Хомутів-
щина. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Жива легенда урочища Хомутівщина

Директор Чернігівського 
держ лісгоспу Сергій Мотрич — 
прилучанин. І свій лісовий шлях 
після навчання у Марійському 
політехнічному інституті він теж 
розпочав у рідній стороні, у При-
луцькому лісгоспі. 

Згодом Сергій Миколайович 
працював завідувачем авторе-
монтними майстернями Чернігів-
ського лісгоспу, в. о. лісничого Чер-
нігівського лісництва та головним 
лісничим цього ж підприємства. 

Маючи ґрунтовну освіту і на-
бувши досвіду, відповідальний у 
роботі Сергій Мотрич став вмі-
лим фахівцем у лісовій галу-
зі Сіверського краю. Тривалий 
час він був головним лісничим 
державного лісогосподарсько-
го об’єднання «Чернігівліс» та 
заступником начальника облу-
правління. 

Майже десять років поспіль 
Сергій Миколайович очолює Чер-
нігівський держлісгосп. За сум-
лінне служіння придеснянським 
лісам він має низку вагомих галу-
зевих нагород. 

Шановний 
Сергію Миколайовичу!

Вітаємо Вас з 55-річчям і ба-
жаємо міцного здоров’я на довгі 
та щедрі на добро роки,  сімейно-
го благополуччя, творчого вогни-
ку і нових трудових здобутків!

З повагою, 
лісівники Чернігівщини

сергію Мотричу — 55
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У профспілкових організаціях

На початку квітня відбувся 
У пленум Чернігівського обко-
му профспілки працівників лі-
сового та мисливського гос-
подарства. У його роботі взяв 
участь начальник Чернігів-
ського ОУЛМГ Андрій Пивовар. 
На заході були присутні пред-
ставники Корюківського та Ко-
ропського агролісгоспів. 

У своєму вступному слові Ан-
дрій Пивовар охарактеризував 
стан справ у лісовій галузі Укра-
їни та нашої області, зазначивши: 
який би складний період не був, 
завжди треба думати і дбати про 
людей праці. Держлісгоспам не-
легко заробляти кошти, та тре-
ба виплачувати лісівникам і пре-
мії за хорошу роботу, і надавати 
працівникам підприємств гро-
шову допомогу на оздоровлення, 
коли вони йдуть у відпустку. 

Андрій Олексійович торкнувся 
й болючої теми подій на Донбасі. 
Адже більше 80 сіверських лісів-
ників перебувають у зоні АТО. Їхні 
сім’ї мешкають в сільській місце-
вості, тому потрібно місцевим ліс-
госпам підсобити родинам воїнів 
городи зорати та картоплю поса-
дити, і солдатам посилки зібрати. 

Йосип Райчинець, голова об-
кому профспілки, проінформував 
присутніх про виконання галузевої 
угоди та колективних договорів за 
2014 рік на підприємствах лісового 
господарства Чернігівщини. Адмі-
ністрації та профспілкові комітети 
лісгоспів відповідально підготува-
лися до профспілкових конферен-
цій. В усіх структурних підрозділах 
пройшли збори, на яких обгово-
рювалися умови роботи та від-
починку, оплати праці й виплати 
заробітної плати та інші сторони 
життя трудових колективів. Було 
запропоновано значну кількість 
пропозицій, які розглядалися на 
конференціях. 

Йосип Райчинець відмітив, що 
всі основні виробничі плани тру-
довими колективами виконані, 
заборгованості з виплати зарп-
лат та сплати податків до бюдже-
тів немає. 

Сторони соціального парт-
нерства зосереджувалися на 
підвищенні ефективності вироб-
ництва, забезпеченні соціальних 
гарантій у сфері оплати праці, 
продуктивної діяльності, змен-
шенні виробничого травматизму, 

поліпшенні умов праці і відпочин-
ку. У результаті такої співпраці 
більшість норм і положень колек-
тивних договорів було виконано. 

Йосип Михайлович також зро-
бив акцент на тому, що на підпри-
ємствах варто поглиблювати пере-
робку деревини і зберігати «старі» 
та створювати нові робочі місця. 
Стурбовано й виважено він гово-
рив про оздоровлення дітей ниніш-

нього літа, зауваживши, що на таку 
справу не можна жаліти коштів. 

Відбулося жваве й ділове об-
говорення виступів. 

У пленум працівників обкому 
профспілки працівників лісового 
та мисливського господарства 
постановив визнати колективні 
договори за 2014 рік як з боку ро-
ботодавців, так і з боку профспіл-
кових комітетів виконаними. 

Директорам держлісгоспів та 
головам місцевих профспілко-
вих комітетів — встановити по-
стійний контроль за виконанням 
положень і зобов’язань, які при-

йняті в колективних договорах на 
2015 рік, і залучити до цієї роботи 
профспілкових активістів та про-
відних спеціалістів підприємств;

забезпечити реєстрацію но-
вих колективних договорів та до-
повнень до них в органах дер-
жавної влади;

протягом 2015 року ліквідува-
ти заборгованість з відпусток;

посилити профілактичну робо-
ту з виробничого трав-
матизму і організува-
ти дійовий контроль 
за виконанням працю-
ючими вимог оплати 
праці, забезпечивши 
їх необхідними засо-
бами індивідуального 
захисту і санітарно-по-
бутовими приміщен-
нями; проаналізува-
ти прийняті колективні 
договори на 2015 рік і 
намітити заходи й фі-
нансувати ресурси для 
їх виконання, встано-
вити терміни та відпо-
відальних;

здійснювати по-
стійний аналіз вико-
нання колективних до-
говорів, правильність 
нормування і випла-
ти заробітної плати 
та пільг членам проф-
спілки. 

Президії обкому 
профспілки та про-
фкомам у діалозі з ро-
ботодавцями займати 
більш активну позицію 
щодо створення ефек-
тивної системи соці-
ального партнерства 
та контролю за вико-
нанням зобов’язань, 
обумовлених колек-

тивними договорами. 
Продовжити активізацію куль-

турно-масової, фізкультурної та 
оздоровчої роботи. Домагатися 
регулярного перерахування ко-
штів на рахунки профкомів у роз-
мірах, передбачених колектив-
ними договорами. 

Контроль за виконанням цієї 
постанови покладений на прези-
дію обкому профспілки. 

Юрій ЛЯХОВиЙ, 
голова профспілкової 

організації Чернігівського 
ОУЛМГ

Думати і дбати про людей праці
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Бережімо ліс!

За участю інженерів з охорони і захисту лісу 
та головних лісничих державних лісогосподар-
ських підприємств 22 квітня у Чернігівському 
ОУЛМГ пройшов семінар з питань лісозахисту. 

Розпочався захід з приємної події: начальник 
управління Андрій Пивовар привітав з днем наро-
дження головного лісничого Ніжинського держліс-
госпу Володимира Костирка. 

Андрій Олексійович подякував головним лісни-
чим за чітку організацію весняної лісокультурної 
кампанії і змістовну роботу під час проведення ак-
ції «Майбутнє лісу у твоїх руках!» у Сіверському краї. 
Він також відмітив, що лісівники Чернігівщини спра-
вилися не лише з планом весняної посадки лісів, а 
й виконали річний. За останні роки — це вперше. 
Багато чинників посприяли такому лісівничому ре-
зультату, і погода теж допомогла. При плані 2 250 
гектарів було створено 2 289 га молодих лісів. 

На семінарі виступила головний лісопатолог ДП 
«Київлісозахист» Галина Заболотна, яка розповіла 
про загальну лісопатологічну ситуацію по зоні Чер-
нігівського ОУЛМГ та в розрізі державних лісогос-

подарських підприємств (площі осередків шкідни-
ків та хвороб лісу) з прогнозом на нинішню весну. 

Хвороби лісових насаджень були і залишаються 
одним з основних факторів, що погіршують загаль-
ний санітарний стан насаджень регіону. 

Всього станом на 01.01.2015 року в насадженнях 
області зафіксовано осередків хвороб на загальній 
площі 26 620,6 га, в т. ч. на площі 3 249,1 га — потре-
бують санітарно-оздоровчих заходів. Порівняно з 
2012 роком загальна площа осередків зменшилася 
на 1178,9 га (4%). І площа, що потребувала СОЗ, теж 
зменшилась на 10,9 га (0,3%). 

Найбільшу частку від загальної площі хвороб за-
ймає коренева губка — 23 510,3 га, або 88%. 

Осередки КГ перебувають на обліку у таких 
держлісгоспах:

Остерському — 6 238,0 га;
Добрянському — 4157,0 га;
Холминському — 3404,0 га;
Семенівському — 2775,0 га;
Чернігівському — 2324,4 га;
Городнянському — 1440,0 га;
Борзнянському — 1239,0 га;

Корюківському — 604,4 га;
Прилуцькому — 584,7 га;
Н.-Сіверському — 556,3 га;
Ніжинському — 188,4 га. 
Та загальна площа шкідників лісу на початок 

2015 року зменшилась проти початку 2014-го на 
3024,0 га і становить 52 368,0 га. Площа, яка потре-
бує ВМБ, становить 327 га, що на 14,0 га менше, ніж 
на відповідний період 2013 року. 

Видовий склад шкідників лісу у минулому році був 
представлений такими видами: звичайний сосно-

вий пильщик (ЗСП) із супутніми вида-
ми, сосновий шовкопряд (СШ), трав-
невий хрущ (ТХ) та зимовий п’ядун 
(ЗП), пагов’юн і підкорний клоп. 

Основним оздоровчим заходом 
в осередках хвороб є призначення 
уражених дерев в рубку на підста-
ві вимог «Санітарних правил в лісах 
України». 

Головний лісничий облуправління 
Юрій Пономаренко у своєму виступі 
наголошував, що пожежі — найстраш-
ніше лихо для лісів після хвороб. Вони 
знищують і лісонасадження, і навко-

лишні села, в чому всі переконалися цьогорічної вес-
ни. Отож лісовій охороні потрібно чергувати цілодо-
бово. А черговими повинні бути лісівники — не нижче 
майстра лісу. І техніка — завжди у бойовій готовності. 

Юрій Борисович поділився з присутніми вра-
женнями від поїздки на семінар до білоруських ко-
лег. Гомельчани продемонстрували, як борються з 
лісовими пожежами. 

Потім Юрій Пономаренко представив нового пі-
лота-спостерігача з «Української державної бази 
охорони лісів» Олександра Степанця. Позивний за-
лишається той же: «Колокол!». Про це повідомив лі-
сівникам Олександр Степанець і запевнив, що не 
підведе досвідченого льотчика Анатолія Кир’янова, 
котрий впродовж багатьох років патрулював ліси 
Придесення. Годин для польотів вистачає. 

У свою чергу, Юрій Пономаренко пообіцяв, що 
чернігівські лісівники старатимуться найближчим 
часом придбати спостерігач-безпілотник, як у сусі-
дів-білорусів. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

На часі — боротьба зі шкідниками та пожежами
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17 березня на березі річки 
Снов, що неподалік села Кар-
повичі на Семенівщині, під час 
випалювання сухої трави вини-
кла пожежа. Населений пункт, 
розташований за два кіломе-
три від російського кордону, 
опинився під загрозою. (До 1 
км була протяжність вогню). 

На околиці села почали горіти 
нежилі хати. Першими на бороть-
бу з вогняною стихією прибули на 
пожежній машині 12 бійців лісової 
охорони Семенівського держліс-

госпу на чолі з директором Олек-
сандрою Дудко та головним ін-
женером Володимиром Міцуком. 

Сил не вистачало, довелося 
викликати на допомогу районних 
мнс-ників. Приїхала лісова охо-
рона місцевого агролісгоспу, ки-
нулися на порятунок всі жителі 
Карповичів. 

Біду подолали гуртом, але 
згоріло 8 хат з надвірними будів-
лями. 

Олександра Дудко пригадала 
лісову пожежу 2008-го року і ска-
зала, що так всюди горить — пта-

хи не хочуть гніздитися навіть у 
гирлах річок, летять в інші місця. 

Прикро, що населення нерід-
ко безвідповідально ставиться 
до природи й навколишнього се-
редовища у пожежонебезпечний 
період. Карповичі ж у чорнобиль-
ській зоні (і кордон неподалік), 
а люди стали випалювати суху 
траву, чого робити не можна. 

Михайло ВОЛК, 
інженер з охорони і захисту 

лісу ДП «Семенівське лісове 
господарство»

Рятували село гуртом

Навесні дорослі й діти че-
кають повернення птахів з ви-
рію. У березні протягом двох 
тижнів жителі Сіверського 
краю спостерігали першу хви-
лю прильоту диких гусей. Зви-
чайно, у цей період полювання 
на пернатих заборонено. Пта-
ство, здолавши великий і не-
легкий шлях, зупинялося біля 
гирла річок, де для них була пожива і вода. 

Табуни сірих гусей особливо приваблювали 
озимина чи поля, де торік вирощувалась куку-
рудза. (До речі, ця культура разом з соняшни-
ком займає в області 70% сільгоспугідь). 

На жаль, і в нашому краї птахів часто очі-
кує небезпека. Начальник відділу мисливсько-
го господарства Чернігівського ОУЛМГ Микола 
Пиріг з прикрістю зауважив, що з початку року 
на порушників та браконьєрів було складено 
понад 40 протоколів. 

Того березневого дня наша рейдова брига-
да побувала в Чернігівському районі в селі Ков-
пита. Один із співзасновників місцевої агрофір-

ми з двома своїми приятелями 
влаштував полювання на диких 
гусей. На полі, якраз поруч із тра-
сою Чернігів-Славутич, ці сприт-
ники порозставляли 50 гумових 
муляжів гусей. (Між іншим, кожен 
муляж коштує по 500 грн.) Зрозу-
міло, що ковпитські мисливці — 
люди не бідні. Вони ще встанови-
ли від акумулятора й гучномовець, 
який імітував гусяче гелготання. 

Зробивши засідку, рейдова бригада зупини-
ла протиправні дії браконьєрів. Горе-мисливці 
намагалися «викрутитись», сховавши своє доро-
ге авто у колишньому хімічному складі, а зброю 
у сухій траві. 

Микола Пиріг з колегою Володимиром Баби-
чем, головним спеціалістом відділу мисливського 
господарства облуправління, склали на зловмис-
ників протокол. Справа розглядатиметься у суді. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

    Сигналізує рейдова

сірі гуси і гумові муляжі
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15 травня у приміщенні чернігівського ресторанно-
го комплексу «RiveSide» відбулась ділова зустріч пред-
ставників облдержадміністрації та господарюючих 
суб’єктів області з учасниками програми «Молоді під-
приємці: Норвезько-український бізнес-розвиток». 

У складі делега-
ції до нашого міс-
та прибули: пред-
ставник Посольства 
Норвегії в Украї-
ні Дмитро Панкра-
тов, координатор 
з питань бізнесу та 
торгівлі, і керівник 
програми «Моло-
ді підприємці: Нор-
везько-український 

бізнес-розвиток» Арнфінн Нордбо. 
Від аграрного сектору регіону в цьому заході взяли 

участь: генеральний директор ТОВ ПВКФ «Сяйво» Микола 
Шкурко (експортер насіння олійних, ефіроолійних та бобо-
вих культур), генеральний директор ТОВ «Форсаж» Сер-
гій Шептун (оптова торгівля зерновими культурами), пер-
ший заступник начальника Чернігівського ОУЛМГ Юрій 
Пономаренко (заготівля дикорослих ягід чорниці), дирек-
тор ПП Агрофірми «Надія» Володимир Попруга (садівни-
цтво та овочівництво), голова правління ПАТ «Ніжинський 
жиркомбінат» Сергій Пасулька, директор ТОВ «Козаць-
ке» Сергій Чубинський (соняшник), комерційний директор 
ФСГ «Золотий Пармен» Євген Мисник (вирощування орга-
нічної плодоовочевої та зернової продукції). 

З вітальним словом звернувся до присутніх начальник 
управління з питань зовнішніх зносин, торгівлі та цінової 
політики ОДА Віктор Власенко. 

У рамках зустрічі були презентовані бізнес-освітня 
програма «Молоді підприємці: Норвезько-український 
бізнес-розвиток» та обласна «Чернігівщина — ваш ви-
бір!» і програми виробників сільськогосподарської про-
дукції Сіверського краю. 

Норвезьких партнерів більше за все цікавили насіння 
соняшника, льон, томати і ягоди. 

У своєму виступі головний лісничий Чернігівського 
ОУЛМГ Юрій Пономаренко сказав, що держлісгоспам 
кожного року запроектовано заготовити 415,8 тонн дико-
рослих ягід чорниці. Найвагоміший урожай завжди зби-
рають у ДП «Добрянське лісове господарство». (Нині їм 
доведено 309 т). Серйозно займаються цією справою у 
Семенівському (41, 6 т), Холминському (36 т), Н. -Сівер-
ському (17,4 т), Остерському (9,8 т) та Чернігівському (2 т) 
лісогосподарських підприємствах. 

Юрій Борисович наголосив, що ці ягоди заготовля-
ються завдяки активній підтримці місцевого населен-
ня. Прикро те, що немає у лісівників холодильних камер 
для збереження цієї продукції. Якби бізнесмени подбали 
і встановили у лісництвах холодильні камери, то усім би 
від цього була користь. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Вже кілька років поспіль щоквартально у 
Семенівській районці виходить тематична сто-
рінка «Лісівник Семенівщини». 

Квітневий її випуск 
був присвячений акції 
«Майбутнє лісу у твоїх 
руках!». Героями корес-
понденції «Учні посади-
ли майже гектар лісу» 
стали юні природолюби 
з Погорільської загаль-
ноосвітньої школи та ви-
хованці місцевого учнів-
ського лісництва. Діти 
власноруч посадили ді-
лянку лісових культур 
площею 0,8 га. 

У цьому році в ДП 
«Семенівський лісгосп» 
заліснено зрубів на площі 200 га і зроблено допо-
внення лісових культур минулих років на 110-гек-
тарній площі. Висаджувалися сіянці сосни, а також 
додатково підсаджувалися береза, дуб, вільха та 
чагарники. 

Протягом трьох тижнів жителі Семенівсько-
го району садили ліс, відновлюючи лісові ресурси 
регіону…

В інформаційній замітці «Підтримують Зброй-
ні сили України» ідеться про допомогу, яку нада-
ли армії працівники держлісгоспу. Вони зібрали 32 
тис. грн. коштів і поставили 120 м3 пиломатеріалів, 
37 м3 дров паливних та понад 100 м3 будівельно-
го матеріалу. Через волонтерів Семенівщини було 
передано 620 кг гречки, 200 кг меду та варення з 
ягід чорниці. Захисникам Вітчизни також пошито 
200 пар взуття на суму 26 тис. грн. До того ж, армії 
було передано автомобілі ЗІЛ-131 та УАЗ-31519. За 
цей рік п’ятеро працівників лісгоспу мужньо захи-
щали незалежність нашої країни в Донбасі, а чет-
веро мобілізованих воїнів і нині продовжують ви-
конувати свій громадянський обов’язок. 

Не залишив читачів байдужими і матеріал «Лі-
сівники захищають села від вогню». У березні си-
лами держлісгоспу та Семенівським підрозділом 
МНС були врятовані від руйнувань вогнем села 
Баранівка і Карповичі, де згоріло декілька нежи-
лих будинків та сільськогосподарських споруд. Під 
постійним контролем лісництв знаходилися села 
Орликівка та Мхи. Лісівники Костобобрівського 
лісництва боронили від вогню і село Ферубки. За-
вдяки зусиллям лісової охорони Радомського ліс-
ництва та сільських громад у селах Стара Руда 
і Радомка вогонь було зупинено неподалік жит-
лових будинків. Лісова охорона і прикордонники 
спільними зусиллями не дали вогню охопити лісо-
ве село Блешню. 

У замальовці «Майстер своєї справи» з тепло-
тою розповідається про Сергія Поводиренка, май-
стра лісу Радомського лісництва. Він пішов сте-
жиною свого батька Володимира Тихоновича, 
досвідченого й відданого обраній професії лісів-
ника. 

Михайло ВОЛК, 
інженер з охорони та захисту лісу 

Семенівського держлісгоспу

Чернігівщина — 
ваш правильний вибір!

Лісівник семенівщини
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Прощай, школо!

Свято останнього дзвони-
ка нинішньої весни відбулося 
на Чернігівщині 29 травня. Із 
хвилюючою подією привітали 
учнів, їх наставників та батьків 
представники органів місце-
вої влади, громадськості і ме-
ценати. 

А керівники державних лісо-
господарських підприємств по-
бували у своїх підшефних на-
вчальних закладах. 

Зворушливо пройшла урочис-
та лінійка у Добрянській серед-
ній школі Ріпкинського району. 
Традиційно на останній шкіль-
ний дзвоник зібралися мешкан-
ці селища. Лунала музика, рясні-
ли букети весняних квітів, весело 
щебетали між собою діти, іноді 
з’являлися сльози на очах випус-
кників. 

«Вилітає» з рідного «гнізда» 20 
юнаків та дівчат. З них 6 — вихо-
ванці учнівського лісництва. Це: 
В’ячеслав Шкраб, Кирило Дядя, 
Максим Савенчук, Настя Крав-
ченко, Ксенія Ножкіна і Євгенія 
Кириченко. 

На рахунку юних природолю-
бів немало корисних лісівничих 
справ. 

Слід також додати, що До-
брянське учнівське лісництво 

у 2014 — 2015 р. р. стало пере-
можцем Всеукраїнського конкур-
су «Мій рідний край — моя зем-
ля» на обласному етапі. Їх робота 
«поїхала» у Київ. А десятикласник 
Антон Погорілов з учнівського 
лісництва написав МАНівське до-

слідження з основ лісознавства і 
зайняв І-е місце в районі. 

На свято приїхала Ірина Тру-
ба, начальник агропромислово-
го відділу районної державної 
адміністрації. Вона подякувала 
учням і вчителям за плідну ро-
боту протягом навчального року 
і побажала випускникам вдало-
го самостійного старту та вручи-
ла грамоти й дипломи школярам, 
переможцям конкурсів. Дружно 

аплодували підлітки вчителю бі-
ології Галині Шевченко, керівни-
ку учнівського лісництва, яка теж 
була удостоєна нагороди. 

По-батьківськи привітав юних 
односельців, які вирушають у 
велике доросле життя, депу-

тат Чернігівської 
обласної ради, 
директор До-
брянського держ-
лісгоспу Іван Го-
рохівський. Він 
відмітив, що у їх-
ньому селищі 
будні більшості 
родин тісно пере-
плетені з лісогос-
подарським під-
приємством. Іван 
Олексійович за-
просив нинішніх 
випускників (осо-

бливо це стосувалося вихованців 
учнівського лісництва) звертати-
ся до лісгоспу за направленнями 
у вищі навчальні заклади та коле-
джі лісового профілю. Адже вірно 
обрана професія допоможе мо-
лоді реалізувати себе й свої зді-
бності у житті і зробити вагомий 
внесок у розвиток України. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

свято останнього дзвоника у лісовій Добрянці

     Зустрічали птахів

Працівники Ніжинського лісогосподарського 
підприємства посприяли, щоб у школі села Сві-
танок було створено учнівське лісництво. Тодіш-
ній директор навчального закладу Анатолій Гор-
лач вітав цю добру справу і виділив для занять 
юних природолюбів окрему кімнату. Лісівники, 
в свою чергу, зробили там ремонт, облаштува-
ли помешкання сучасними меблями, наочністю, 
проектором, інтерактивною дошкою. Все було 
підготовлено для теоретичного навчання, а для 
практики — у шкільному дворі збудували парник. 

Обабіч сільської школи ростуть широколистяні 
дерева, на яких щороку гніздяться птахи. Лісівники 
та вихованці учнівського лісництва заздалегідь по-
дбали про весняну зустріч зі своїми пернатими дру-
зями. У держлісгоспі виготовили 500 так званих ду-
плянок, будиночків для лісових мешканців. 

Головний лісничий Володимир Костирко привіз 
16 дуплянок школярам і виступив перед підлітками 
з лекцією про птахів, які кожної весни прилітають на 
Чернігівщину. Директор Лариса Кукало разом з ді-
тьми знайшла місця для пташиних домівок. Деся-

тикласник Едуард Хвостенко пройшов інструктаж у 
Володимира Костирка і продемонстрував учням, як 
треба прикріплювати дуплянку на дереві. 

Кілька дуплянок школярі віднесли і в дитячий са-
док села, аби малеча з раннього дитинства могла 
спостерігати за птахами, вивчати їх звички і турбува-
тися про своїх співучих друзів. 

Олена НАЙДА, 
ДП «Ніжинське лісове господарство»

Дуплянки для пернатих друзів
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Незвичний вікендДо дня довкілля!

Ландшафтний парк у селі Буки, що на Київ-
щині, нині вважається одним з найкрасивіших в 
Україні. У травні там побували і працівники Ніжин-
ського держлісгоспу. Добросовісно потрудив-
шись протягом тижня, лісівники дружним колек-
тивом вирушили у гарну мандрівку. Звісно, щоб 
ця змістовна поїздка вихідного дня відбулася, по-
турбувався профспілковий комітет підприємства. 

За хорошими і дотепними розмовами час у дорозі 
минув швидко — і туристи з Чернігівщини опинилися 
у дивовижному місці. Мальовнича природа, химер-
ні скульптури, храмовий комплекс зачарували своєю 
витонченою красою. 

Хоча цей парк ще дуже «молодий»: він був створе-
ний у 1996 році підприємцем Іваном Сусловим, влас-
ником агропромислової корпорації «Сквира». (До 
речі, маєток сім’ї засновника теж розташований на 
території парку). 

Тут варта уваги кожна деталь. Дзвіниця Св. Дани-
їла нагадує про людську взаємодопомогу і добро-
ту, адже дістала таку назву на честь людини, котра 
вчасно підтримала і врятувала хвору на рак дитину. А 
дах храму дивує своєю унікальною формою у вигляді 
двох велетенських голубів. 

Ось на горі сидять величаво три жаби, що симво-
лізують благополуччя. Біля них фотографуються всі 
охочі. А галявина казок немов запрошує у світ дитин-
ства. У міні-зоопарку можна побачити лева, ведме-
дів, оленів та вовченят. 

Поруч з парком дитячий будинок, для якого спо-
руджено сучасний стадіон зі штучним покриттям і пі-
щаний пляж. Родина підприємця піклується про ви-
хованців цього закладу. 

Повертаючись додому, ніжинські лісівники зі щи-
рим захопленням ділилися враженнями від побачено-
го й почутого на екскурсії. Як приємно, що у наш дово-
лі непростий і суперечливий час є люди, які здатні на 
благородні вчинки. Та не менш радує й те, що й інші не 
черствіють душею, долучаючись до прекрасного. 

Юлія СТРІЛЕЦЬ, 
ДП «Ніжинський лісгосп»

Вже друге покоління юних природолюбів 
виховується в учнівському лісництві Горо-
днянського держлісгоспу. Чимало добрих 
справ зробили школярі для зелених маси-
вів свого краю. 

Ось і нинішньої весни, до дня Довкілля, підліт-
ки-лісівники садили ліс. І неабиякий, а дубовий. 
Для цього в урочищі «Гніздищенська дача» Горо-
днянського лісництва відвели спеціальну ділянку. 

Щороку діти разом з досвідченими праців-
никами підприємства збирають насіння різно-
манітних дерев. Згодом і жолуді висаджують у 
поліетиленові мішечки з землею. Через деякий 
час настала пора зайнятися посадкою молодих 
дубків. Щоправда, без настанов фахівців-лісів-
ників не обійшлося. 

Саджанці дуба із закритою кореневою сис-
темою саджали за допомогою мотобура. Він 
робить рівненькі циліндричні отвори у ґрун-
ті за розміром контейнера. З мотобуром вмі-
ло вправлявся майстер лісу В. О. Кислий. Усі 
тонкощі посадки розкривала своїм старанним 
помічникам майстер лісорозсадника А. В. Ані-
щенко і підказувала, як потрібно правильно по-
садити деревця, щоб дубки прижилися. 

 — Цей ліс ви посадили для онуків. Якщо 
сосняки з березняками більш-менш у розкві-
ті ви ще зможете побачити за свого життя, то 
дубовий ліс найбільшої краси та величі набе-
ре аж років через сто-сто п’ятдесят. Якраз для 
ваших онуків і правнуків, — розказував школя-
рам їх наставник, інженер лісових культур М. 
В. Федіна. 

Дівчаткам і хлопцям робота подобалася, та 
й розповідь зацікавила. Вони організовано й 
швидко засадили решту ділянки, використову-
ючи знайомі мечі Колесова. По дорозі додому 
ліс теж зумів подякувати дітям за роботу. З ві-
кон автомобіля наш гурт помітив великий кущ 
сон-трави. Звісно, зупинилися, помилувалися 
досхочу рідкісною рослиною і сфотографува-
лися для альбому. 

Щороку вихованці Городнянського учнів-
ського лісництва залучаються до створення 
молодих лісів і набувають живого професійно-
го досвіду. 

Павло ДУБРОВСЬКиЙ, 
ДП «Городнянське лісове 

господарство» 

До Буків — за враженнями

Посадили ліс для онуків



У мисливських господарствах

ТОВ «Єлінський ліс», яким керує Євген Кос-
танда, розташоване у мальовничому куточку 
на території Корюківського та Щорського ра-
йонів, де протікає річка Снов. Мисливське гос-
подарство займає площу 33,7 тис. га у лісових, 
польових та водно-болотних угіддях. Тут во-
дяться лосі і косулі, бобри і ондатри, зайці та 
куріпки. Облюбували ці місця й тетеруки. 

А до послуг відпочиваючих — будиночок мис-
ливця та готельний комплекс. 

Слід зазначити, що ТОВ «Єлінський ліс» постійно 
будується. Зараз теж завершується спорудження 
250-гектарного вольєру, в якому розводитимуть-
ся дикі кабани. Засіваються поля для звірини. Ось і 
нині працівники господарства чотири ділянки засі-
яли вівсом. 

Щороку — у пері-
од токування тете-
руків (з кінця берез-
ня до кінця квітня) 
— єгерська служба 
проводить облік пта-
хів. Цією справою за-
ймається заступник 
директора Юрій Те-
бенко та єгері Олег 
Мельник, Артем Бри-
гинець, Сергій Усик і 
Микола Бебех. 

Для спостережен-
ня споруджуються 
п’ять наметів. Якраз в 
обході №5, у Миколи 
Бебеха, ми й спосте-
рігали за тетеруками 
з фотокамерою. Ви-
рушили до намету на 
луг о 3-ій годині ночі, щоб птаство нас не помітило. 
Чекати довелося недовго. Першими на раніше об-
ране місце прилетіли самці і здійняли неймовірний 
гамір, бо билися, мірялися силами. Їх гомін і серди-
те белькотіння було чути за 2-3 кілометри навколо. 
Згодом з’явилися й самочки. І почалися любовні ігри 

тетеруків, які тривають кілька годин. У цей день ми 
нарахували на лузі 50 птахів, частина з яких розміс-
тилася на деревах. Як зійшло сонце, птахи зникли. 

Селяться ці дивні птахи на лісових галявинах, на 
околиці гаїв і у гущині заливних луків. 

Юрій Петрович, природолюб і ентузіаст, з великою 
теплотою і обізнаністю розповідав про тетеруків. 

Юрій Тебенко, інженер лі-
сового господарства, пра-
цює у ТОВ «Єлінський ліс» 
вже 12 років. Раніше він був 
лісником і майстром лісу 
у Тихоновицькому лісни-
цтві Корюківського держ-
лісгоспу, згодом серйозно 
зайнявся мисливським гос-

подарством у Щорському УТМР. 
Тваринний світ сіверських лісів 
став йому близьким і зрозумілим. 
Отож Юрій Петрович потрапив у 
свою рідну стихію. Впродовж ба-
гатьох років він спостерігає за те-
теруками й вивчає ритм їх життя. 
Єгері оберігають цих птахів, і полю-
вання на них заборонено. Як запев-
нив Юрій Тебенко, браконьєри ці 
місця також обходять. Найперші во-
роги тетеруків — лисиці і яструби. 
Хоча популяція лисиць у цих місцях 
зведена протягом останнього часу 
до мінімуму. Зате розвелися зайці. 
Прикро, що цьогорічної весни через 
бездумне випалювання сухої трави 
безвідповідальними людьми нема-
ло зайченят загинуло. На ці згарища 
ніколи не сідають і тетеруки. 

Коли ми поверталися з лугу, зу-
стріли великий ключ сірих журавлів. Єгері розказу-
вали, що ці птахи оселяються тут років з п’ять. Жу-
равлі піднімалися в небо і курликали. 

Микола ТищЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Шлюбні «бали» тетеруків



Весна у борзнянських лісах
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